
بین الملل

»میخائیل کاولاشویلی« به عنوان رئیس جمهور 
گرجستان انتخاب شد

رؤســای جمهور گرجستان توســط مجمعی متشــکل از اعضای پارلمان و نمایندگان 
دولــت محلــی انتخاب می شــوند. از میــان ۲۲۵ عضو حاضــر در مجمــع، ۲۲۴ نفر به 

میخائیل کاولاشویلی رای دادند که تنها نامزد معرفی شده بود. 
رویترز همچنین گزارش داد که »میخائیل کاولاشــویلی، فوتبالیســت حرفه ای ســابق 
گرجی، دیدگاه های به شــدت ضدغربی و اغلب توطئه آمیز دارد. او در ســخنرانی های 
عمومی سال کنونی ]میلادی[ بارها ادعا کرده است که آژانس های اطلاعاتی غربی در 

تلاش هستند تا گرجستان را به جنگ با روسیه بکشانند.«
 کاولاشــویلی ماه گذشته ]میلادی[ توسط بیدزینا ایوانیشویلی میلیاردر و نخست وزیر 

سابق گرجستان برای سمت ریاست جمهوری این کشور معرفی شد.
 بر اساس این گزارش، صدها معترض در آستانه برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
گرجســتان مقابل ســاختمان پارلمان تجمع کردنــد. برخی از معترضــان در خیابان 
فوتبال بازی می کردند و کارت های قرمز را به سمت ساختمان پارلمان تکان می دادند 

که اشاره ای تمسخر آمیز به دوران حرفه ای ورزشی کاولاشویلی بود.
 از زمان اعلام پیروزی حزب حاکم »رویای گرجی« با کســب حدود ۵۴ درصد از آرا در 

انتخابات پارلمانی ۲۶ اکتبر )پنجم آبان( که به گفته اپوزیســیون طرفدار اتحادیه اروپا 
در آن تقلب صورت گرفته اســت، همه احزاب مخالف، پارلمان گرجســتان را تحریم 

کرده اند و این کشور حوزه دریای سیاه شاهد اعتراضات و ناآرامی ها بوده است.
 در پــی اعتراضــات اپوزیســیون بــه نحــوه برگــزاری رای گیــری و نتایــج آن، ســالومه 
زورابیشــویلی رئیس جمهور این کشــور خواســتار تظاهرات مردم در خیابان ها شد اما 
نخست وزیر گرجستان پیشتر احتمال برگزاری مجدد انتخابات پارلمانی را در بحبوحه  
اعتراضــات مخالفــان رد و اعلام کــرد که »تشــکیل دولت جدید بر اســاس انتخابات 

پارلمانی ۲۶ اکتبر )پنجم آبان( به پایان رسید«.
 از سوی دیگر، بیانیه روز پنجشنبه هشتم آذر نخست وزیر گرجستان مبنی بر اینکه این 
کشور تا سال ۲۰۲۸ به دنبال آغاز مذاکرات پیوستن گرجستان به اتحادیه اروپا نخواهد 

بود، واکنش خشمگینانه مخالفان را برانگیخت.
 طبق این گزارش، احزاب مخالف اعلام کرده اند که حتی پس از تحلیف کاولاشــویلی 
در ۲۹ دسامبر، همچنان سالومه زورابیشویلی را به عنوان رئیس جمهوری قانونی خود 

می شناسند.

هواشناسی

هوای فوق سرد سیبری در راه ایران 

 آغاز یخبندان و سرما در سراسر کشور
یخبنــدان و ســرما در روزهــای دوشــنبه و سه شــنبه به اوج خــود خواهد رســید و دمای 

پیش بینی شده برای تهران نیز منفی ۶ درجه است.
موج سرمای وارد شده به کشور در هفته پیش رو سبب می شود تا مناطقی از کشور دمای 

منفی ۲۰ درجه را تجربه کنند.
 در حالی که دمای هوا در شمالی ترین مناطق سیبری روسیه به منهای ۲۰ درجه رسیده 
است، موج سرمای ورودی به کشور در هفته پیش رو دمای هوا در برخی مناطق ایران را 

تا منفی ۲۰ درجه کاهش خواهد داد.

  یخبنــدان و ســرما در روزهای دوشــنبه و سه شــنبه بــه اوج خود خواهد رســید و دمای 
پیش بینی شده برای تهران نیز منفی ۶ درجه است.

  برخی مناطق کشور از جمله شمال شرق، پارسال دمایی ۱۶ درجه گرمتر از امسال را 
تجربه کردند.

 این ســرما نتیجه ورود ۲ موج آب وهوایی به کشــور است که اولی روز پنجشنبه به ایران 
رســیده و دومی روز شــنبه وارد کشور خواهد شد، موج روز پنجشنبه با خود بارندگی به 

همراه دارد.

صادرات

محمدجواد ظریف:
دیپلماسی علمی در افزایش صادرات غیرنفتی 

بسیار مهم است
محمدجــواد ظریــف در بازدیــد از دوازدهمیــن نمایشــگاه »ایــران ســاخت«، ضمن 
گفت وگو با صاحبان صنایع و تولیدکنندگان، با ابراز خرسندی از دستاوردهای علمی و 

فناوری کشور، به اهمیت توانمندی های دانشمندان ایرانی اشاره کرد.
گفــت:  و  کــرد  تاکیــد  کشــور  در  تولیــد  زیرســاخت های  توســعه  اهمیــت  بــه  وی، 
واردات بــه  وابســتگی  کاهــش  و  داخلــی  تولیــد  تقویــت  ســمت  بــه  بایــد   مــا 

حرکت کنیم.
معاون راهبردی رئیس جمهور با بیان اینکه ایران در مسیر پیشرفت علمی و فناورانه 
قرار دارد، به اهمیت رشد و حمایت از شرکت های دانش بنیان تاکید کرد و گفت: این 
دستاوردها نه تنها نشان دهنده استعدادهای فوق العاده کشور ماست، بلکه امید ما به 

آینده ای روشن تر را نیز تقویت می کند.
بــه نقــش معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان  ظریــف، همچنیــن 

ریاســت جمهوری در حمایــت از ایــن دســتاوردها اشــاره کــرد و گفــت: امیدواریــم بــا 
کمک دولت و حســین افشــین، امکان صادرات این دســتاوردها به خارج فراهم شود 
و توانمندی های ایران به جهانیان معرفی شــود. این امر نه تنها در جهت دیپلماسی 

علمی اهمیت دارد، بلکه به افزایش صادرات غیرنفتی کشور نیز کمک خواهد کرد.
معــاون راهبــردی رئیس جمهــور تصریــح کــرد: تــوان یــک کشــور مجموعــه ای از 
قدرت هاست و توان تکنولوژی یکی از اجزای اصلی آن است؛ وقتی به این دستاوردها 
نگاه می کنیم، واقعاً احساس می کنیم که کشور ما چقدر قدرتمند است و آینده روشنی 

در انتظار جوانان ماست.
دوازدهمیــن نمایشــگاه »ایران ســاخت« از تاریــخ ۲۳ الــی ۲۶ آذرمــاه ۱۴۰۳ در حال 
برگزاری است و به عنوان یک بستر مناسب برای تبادل دانش و فناوری، فرصتی برای 

معرفی ظرفیت های ایران در حوزه های مختلف فناوری به شمار می آید.

سیاست

سخنگوی وزارت دفاع:
ایران ظرفیت بالقوه ساخت هواپیمای 

مسافربری را دارد
ســردار ســرتیپ رضا طلایی نیک ســخنگوی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح  
با اشــاره به برگزاری دوازدهمین نمایشــگاه بین المللی هوایی و فضایــی ایران اظهار 
داشــت: این نمایشــگاه در بر گیرنده بخشــی از قابلیت های علمی و ملــی ایران و نیز 

کشورهای شرکت کننده است.
 ســردار طلایی نیک ادامه داد: نمایشگاه بین المللی هوایی و فضایی ایران از ظرفیت 
ســازمان های صنعتی تا مراکز علمی و پژوهشــی در هوانوردی و صنعت هوایی را در 
بــر می گیرد کــه علاوه بــر وزارت دفاع و ســازمان های تابعه و همچنیــن ظرفیت های 

کشورهای دیگر، شرکت های دانش بنیان نیز در این نمایشگاه مشارکت دارند.
  سخنگوی وزارت دفاع افزود: حضور کشورهای چین، روسیه، پاکستان، مالزی و ایران 
در نمایشگاه بین المللی هوایی و فضایی ایران نشان دهنده هم افزایی در تبادل علمی 
و فناوری های حوزه هوایی اســت که صنعت هوایی گســتره متنوعی در زیرسامانه ها و 
صنایــع مرتبــط دارد؛ بــه گونه ای که عــلاوه بر حوزه اویونیــک و ناوبــری، در حوزه های 
الکترونیک و سایر زیرسامانه های صنعت هوایی در این نمایشگاه قابلیت های علمی، 

فنی و تولیدی، عرضه شده است. 
 وی عنوان کرد: حضور وزیر دفاع و جمعی از مقامات لشکری و کشوری در دوازدهمین 
نمایشــگاه بین المللــی هوایی و فضایی ایران بــرای افتتاح و بازدید از این نمایشــگاه، 
نشان دهنده اهمیت صنعت هوایی برای ایران است که در قانون برنامه هفتم توسعه 
یکــی از اولویت های توســعه صنعتی و فناری های نوین در این صنعت تعیین شــده 
اســت.  سردار طلایی نیک گفت: وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح پیشنهادات 

مدونی را برای توســعه صنعت هوایی و اســتفاده از فناوری های دو منظوره دفاعی و 
ملی به دولت عرضه کرده است و پس از تصویب آیین نامه مشارکت ملی - دفاعی 
بر اســاس ماده ۱۰۲ قانون برنامه هفتم توسعه، زمینه های گسترده ای برای مشارکت 
بخش خصوصی، شرکت های دانش بنیان و بخش های لشکری و کشوری در حوزه های 

گوناگون و به ویژه صنعت هوایی فراهم خواهد شد.
 ســخنگوی وزارت دفــاع با بیان اینکه ایران قابلیت علمــی و ظرفیت بالقوه برای قرار 
گرفتن در تراز کشورهای سازنده هواپیماهای مسافربری و تجاری را دارد، افزود: بخش 
عمــده ای از فنــاوری و صنعت هوایــی ماهیت دو منظوره نظامــی و غیرنظامی دارد، 
بــه همین علت در مشــارکت های دفاعــی - ملی یکــی از اولویت هــای وزارت دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح هم افزایی بین بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان 
و حوزه های صنعت دفاعی و همکاری با ســایر کشورهاست که نمایشگاه بین المللی 
هوایی و فضایی ایران در کیش زمینه تفاهم نامه های جدید و همکاری های بیشــتر با 

سایر کشورها را فراهم کرده است.
نیــز  مســافربری  هواپیماهــای  ســاخت  وضعیــت  آخریــن  دربــاره  پایــان  در  وی   
خاطرنشــان کــرد: مراحــل ســاخت هواپیماهــای غیرنظامــی در ســازمان صنایــع 
هوایــی دنبال می شــود؛ اما ســرعت گرفتن و توســعه این ظرفیت مســتلزم حمایت 
دولــت و مشــارکت های ملــی اســت کــه وزارت دفــاع و پشــتیبانی نیروهــای مســلح 
 پیشــنهادات مشخصی را برای تصمیم گیری در سطح کلان ملی در این حوزه، آماده

کرده است.

رهبری

در جدیدترین پاسخ حضرت آیت ... خامنه ای به استفتائات مطرح شد؛
فروش کالای خریداری شده با »وام مرابحه« 

مشکل شرعی ندارد
حجت الاســلام و المســلمین رضایــی در ادامــه پاســخ به ســوالات پر تکرار و شــرعی 
هم وطنان عزیز کشــورمان به تشــریح نظر فقهی مقام معظم رهبری درباره  شرعی 

بودن یا نبودن وام مرابحه وکالتی پرداخت.
وی گفت: بانک وقتی این وام را در اختیار مشتری می گذارد، در حقیقت دو وکالت به 
او می دهد. وکالت اول این اســت که بانک مشــتری را مالک پــول نمی کند، بلکه به او 
امانت و وکالت می دهد که با پولش  کالایی از جمله یخچال، فرش، بخاری و خودرو یا 
هر کالای دیگری که مورد نیاز مشتری است به نمایندگی از بانک بخرد به بیان روشن تر 
نیت مشتری باید این باشد که وام متعلق به من نیست، بلکه من امانت دار این پول 

هستم و باید به سفارش بانک فلان کالا را برای بانک خریداری کنم.

وی ادامــه داد: بعــد از خریــدن کالای مــوردِ نظر، وکالــت دوم فعال می شــود به بیان 
روشن تر کالای خریداری شده توسط مشتری که به نمایندگی از طرف بانک خریداری 

شد به خودِ مشتری به اقساط و با سود بیشتر، فروخته می شود.
حجت الاســلام رضایی ادامه داد: مبلغ اقســاط و ســود هم بســته به توافقی اســت که 

مشتری با بانک می کند. در این صورت مشتری مالک این کالا می شود.
وی متذکــر شــد: اگــر مشــتری بــه وجــه نقــد کالای خریــداری شــده بیشــتر از خــود 
بفروشــد  بــازار  در  را  کالا  آن  می توانــد  باشــد،  داشــته  نیــاز  شــده  خریــداری  کالای 
هیــچ و  اســت  شــرعی  کار  ایــن  کنــد.  نظــرش  مــورد  مســئله  صــرف  آن  پــول   و 

مشکلی ندارد.

گاز

گاز ترکمنستان به ایران نرسید 
قطعــی چنــد ســاعته بــرق و افــت فشــار در سرشــاخه های شــبکه گازرســانی بــه 
اســتان های شــمال ایران در حالی اتفاق می افتد که ۳ ماه ســرد زمســتان هنوز فرا 

نرسیده است. 
در شرایطی که یک متر مکعب گاز برای شبکه کشور غنیمت است، قرارداد واردات 

گاز ایــران از ترکمنســتان هنوز تعیین تکلیف نشــده؛ گاز وارداتی بــرای جلوگیری از 
قطعی گاز صنایع و ضرر ۱۵ میلیارد دلاری به اقتصاد کشور کافی است. 

واردات گاز ایــران از ترکمنســتان به دلیل بدهی ۳۰۰ مییلــون دلاری ایران متوقف 
شده است.

0202

J O M L E H

J O M L E H

 گاز ترکمنستان 
به ایران نرسید 
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در سراسر کشور

 به مناسبت روز پژوهش؛ نگاه جملــه به آخرین آمار مربوط به
 رتبه علمی کشورمان براساس رتبه بندی های معتبر   
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گزارش ویژه جملــه از حذف ارز نیمایی و واکنش ها به آن؛

گام بلند دولت وفاق برای پایان دادن به رانت ارزی
صفحه 03

صدر نشینی   بیمه مـــاصدر نشینی   بیمه مـــا
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 بر اساس امتیاز حاکمیت شرکتی 
در میان شرکتهای بیمهای

ثبتنام در طرح جدید ایرانخودرو 
با حساب وکالتی بانک صادرات ایران

جان آدمیزاد
شوخی نیست

به بهانه آمار تأسف بار مزاحمان تلفنی اورژانس؛

رئیس سازمان اورژانس استان تهران از ثبت ۲۶ هزار و ۲۲۹ ماموریت اورژانس ۱۱۵ در هفته گذشته )۱۷تا ۲۳ آذر ماه( 
خبر داد و اعلام کرد: ۲۳۳ ماموریت فقط مختص به مسمومیت با مونوکسیدکربن بود.

وی ادامه داد: در این مدت ۶۰هزار و ۱۸۳ تماس با مرکز دیسپچ اورژانس تهران برقرار شد که از این تعداد متأسفانه 
۳هزار و ۲۷۷تماس مزاحم با این مرکز گرفته شد که این رویه علي رغم همه توصیه ها، همچنان به عنوان یک معضل 

و مشکل ادامه دارد. به گزارش جملـه، تماس مزاحمان با اورژانس عادتي بسیار زشت و عجیب است که متأسفانه 
علي رغم پیشرفت فناوری و افزایش سطح سواد عمومي همچنان به عنوان چالشي اجتماعي خودنمایي مي  کند مردم 

باید آگاه باشند که مشغول کردن خط اورژانس و فرستادن اورژانس به ماموریت های دروغین مي تواند به بهای ...

سردبیر/  ملیحه منوری  



رئیس مجلس شورای اسلامی:
افزایش قیمت بنزین در بودجه ۱۴۰۴ 

نیامده است
»محمدباقــر قالیبــاف«، رئیــس مجلس شــورای اســلامی در 
برنامه بدون تعارف، با اشــاره به چالش های اقتصادی کشور، 
تأکیــد کــرد که تلاش ها بــر این بوده اســت که در بودجه ۱۴۰۴ فشــار 
کمتــری به مردم وارد شــود و از بروز تــورم جلوگیری شــود و امیدوار 
هســتیم که ایــن بودجه تــورم زا نباشــد و واقعــاً جلوی رشــد تورم را 

بگیرد.
قالیباف در ادامه به موضوع افزایش قیمت کالا های اساســی اشــاره 
کــرد و گفــت: در روز های اخیر شــاهد افزایــش قیمت برخــی کالا ها 
بوده ایــم، امــا این موضوع به عنوان یک مصوبه نیســت و عملاً یک 

اتفاق است.
از  بــرای حمایــت  الکترونیکــی  کالابــرگ  طــرح  بــه  وی همچنیــن 
دهک های کم درآمد اشاره کرد و گفت: ما سعی کردیم تا حد امکان 

فشار بر خانواده ها را کاهش دهیم.
رئیــس مجلــس همچنین بــه ضــرورت واردات خودرو اشــاره کرد و 
گفت: قانونی تصویب شــده که بر اســاس آن، خودرؤســازان مکلف 
بــه واردات خــودرو هســتند اما انجام نمی شــود این در حالی اســت 
که ســال گذشــته حدود شــش و نیم میلیــارد دلار ارز بــرای قطعات 
خودرو اختصاص یافته اســت که اگر تا آخر ســال همین رویه باشــد 
به ۸ میلیارد دلار می رســد و به نوعی می توان گفت که رانت در این 

موضوع وجود دارد.
قالیبــاف همچنیــن در مــورد قیمت بنزیــن و انرژی گفــت: مجلس 
هیــچ تصمیمی برای افزایش قیمــت بنزین ندارد و این موضوع در 
برنامه و بودجه ســال ۱۴۰۴ وجود نــدارد بلکه این موضوع در اختیار 

دولت است همانطور که تصمیم به واردات بنزین سوپر کرد.
وی با اشاره به رأی گیری های مجلس، بیان کرد که نمایندگان با ۹۳ 
درصد به برخی تصمیمات رأی ندادند و این نشان دهنده عقلانیت 

مجلس دوازدهم است.
در  موجــود  چالش هــای  بــه  ســخنانی  در  مجلــس،  رئیــس 
تصمیم گیری های مجلس اشــاره کرد و گفت: در شــرایط کنونی، کار 
در مجلــس بــه مراتب ســخت تر از خلبانی اســت و نماینــدگان باید 
چندین کار را به طور همزمان انجام دهند و تجربه های گذشته را در 

این زمینه به کار ببرند که بنده هم بهره می برم.
قالیبــاف با اشــاره به رونــد رأی گیری هــا گفت: در زمان آغــاز و پایان 
رأی گیــری، همــه نماینــدگان باید آرامش خــود را حفــظ کنند و این 

موضوع برای همه ضروری است.
رئیــس مجلــس تأکید کرد: وظیفه ما حفظ حرمت تمامی دوســتان 
اســت و باید در چارچوب آیین نامه عمل کنیم. این موضوع بخشی 

از کار مجلس است و ما باید به آن پایبند باشیم.

    
 خبــــر    

به بهانه آمار تأسف بار مزاحمان تلفنی اورژانس؛

جان آدمیزاد شوخی نیست!  

ملیحه منوری

رئیــس ســازمان اورژانس اســتان تهران از ثبت ۲۶ هــزار و ۲۲۹ 
ماموریت اورژانس ۱۱۵ در هفته گذشته )۱۷تا ۲۳ آذر ماه( خبر 
داد و اعــلام کــرد: ۲۳۳ ماموریــت فقــط مختــص بــه مســمومیت با 

مونوکسیدکربن بود.
وی ادامــه داد: در ایــن مــدت ۶۰هــزار و ۱۸۳ تماس با مرکز دیســپچ 
اورژانــس تهــران برقــرار شــد کــه از ایــن تعــداد متأســفانه ۳هــزار و 
۲۷۷تماس مزاحم با این مرکز گرفته شد که این رویه علي رغم همه 

توصیه ها، همچنان به عنوان یک معضل و مشکل ادامه دارد.
به گزارش جمله ، تماس مزاحمان با اورژانس عادتی بســیار زشــت و 
عجیب است که متأسفانه علیرغم پیشرفت فناوری و افزایش سطح 

سواد عمومی همچنان بعنوان چالشی اجتماعی خودنمایی می کند
مــردم باید آگاه باشــند که مشــغول کــردن خط اورژانس و فرســتادن 
اورژانــس به ماموریت های دروغین می تواند به بهای از دســت رفتن 
جان یک انســان تمام شود، کســی که اگر به موقع خدمات را دریافت 
می کرد از حق حیات محروم نمی شد. این حقیقت تلخ را با چه زبانی 
می توان گفت معلوم نیســت، چراکه برخی امور از بدیهیأت اخلاقی 

است و توضیح آن هم دشوار و هم آسان است.
عجیب و دردناک این است که این اقدام زشت برای برخی به تفریح 
بــدل شــده و نمونه هایی یافت می شــود که برق از ســر آدم می پراند. 
مثلاً در اواسط شهریورماه سال جاری یک نفر فقط در ۶ ماه ۴۱هزار بار 
تماس تلفنی مزاحم با اورژانس داشــته اما بابک یکتاپرست معاون 
روابط عمومی سازمان اورژانس کشور می گوید که »اجازه نداریم تلفن 

مزاحمان را مسدود کنیم چرا که شاید روزی نیازمند کمک باشند. «
از تاریــخ ۳ شــهریور الــی ۹ شــهریور مــاه بیــش از ۶۰هــزار تمــاس بــا 
اورژانــس گرفته شــده کــه » ۴. ۵ درصــد از آن، معــادل ۲۶۹۷ تماس 
بــه قصد ایجاد مزاحمت بوده اســت. « یعنــی نزدیک به ۴۰۰ تماس 

مزاحم در هر روز.
آمار هــا نشــان می دهد که ســالانه ۱۰ درصــد تماس ها بــا اورژانس به 
قصد مزاحم اســت. البته این عدد در تهــران ۸ درصد و در دزفول به 
۱۷ درصد رســیده اســت. برخی از این مزاحمان فقط خطوط تلفن را 
اشغال می کنند و برخی دیگر هم آدرس و اطلاعات دروغ می دهند و 

نیروی های امدادی را به محل حادثه می کشند.
بــرای حل یــا حداقل کاهش ایــن معضل باید هم زمــان کار فرهنگی 
و قضایــی صــورت بگیــرد. کار فرهنگــی نیازمنــد همراهــی آموزش و 
پــرورش بــا وزارت بهداشــت و دیگــر نهاد هــای فرهنگــی اســت و کار 
قضایــی هــم نیازمنــد برخــورد جــدی و افزایــش ســطح مجازات هــا 
به خصــوص برای مزاحمان حرفه ای اســت که با تذکــر و جریمه های 

معمولی ادب نمی شود.
روانشناسان اجتماعی نیز راه حل هایی برای کنترل مسأله دارند. مثلآ 
بختیــاری، روانشــناس، مجازات های مثل نظافــت آمبولانس را مؤثر 
می دانــد و می گویــد که »کمک گرفتــن از افرادی کــه ایجاد مزاحمت 
برای اورژانس می کننــد در کار های داوطلبانه یا حتی اورژانس راهکار 
خوبــی اســت و می تواننــد متوجه رفتار اشــتباه خود و اهمیت شــغل 

نیرو های امدادی بشوند. «
امــا قانــون دراین باره چــه می گوید. بــه گفته رئیس شــعبه ۳۲ دیوان 
عالی کشور: مزاحمان تلفنی سامانه های خدماتی مثل ۱۱۰ ۱۱۵، و ۱۲۵ 
طبق ماده ۶۴۱ قانون مجازات اسلامی مجرم شناخته شده و به ۳ ماه 

تا یکسال حبس محکوم می شوند.
وی بــا بیــان ایــن مطلب که مجــازات جداگانــه و تفکیک شــده ای در 
خصوص مزاحمت با ســامانه های تلفنی اطلاع رســانی مانند ۱۱۵ در 
مقایســه بــا مزاحم تلفنی منازل و غیره از ســوی قانــون در نظر گرفته 
نشــده اســت، اظهار کرد: تمامی این اشــخاص طبق ماده ۶۴۱ قانون 
مجازات اســلامی مجرم شــناخته شــده و به ســه ماه تا یکسال حبس 
محکوم می شــوند. عــلاوه بر آن مــاده واحده قانون اصــلاح تبصره ۲ 
ماده ۱۴ قانون تأسیس شرکت مخابرات ایران مصوب ۱۳۶۶ نیز مؤیّد 

این مطلب است.
رئیــس شــعبه ۳۲ دیــوان عالــی کشــور بــا اشــاره بــه ایــن کــه اینگونه 
مزاحمت ها ممکن اســت باعث ایجاد اختلال در خدمات رسانی این 
ســامانه های تلفنی به شهروندان در عرصه های مختلف شود، گفت: 
در این موارد خاص که باعث ایجاد خســارت به شــخص یا اشــخاص 
و ایجاد اختلال در عملکرد نیرو های خدمت رســان شــود، می توان به 

عنوان مسبب با متخلفان برخورد قانونی کرد.

    
یادداشت سردبیر   

سیاست ۰۲J O M L E H N E W S P A P E R

Politics
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l  )1975م( آغاز خروج نيروهاي استعمارگر اسپانيا از صحراي غربي در افريقا l )1946م( تأسيس سازمان پناهندگان بين المللي توسط سازمان ملل متحد l  )امروز در تقویم:  تولد "هانري بكِرْلِْْ" فيزيك دان مشهور فرانسوي و كاشف راديواكتيويته )1852م

سیاست

معاون اول رئیس جمهور:

جبهه اصلاحات همان خط امام )ره( است
»محمدرضــا عــارف«، معــاون اول رئیــس جمهــور در نشســتی با 
حضور نمایندگان جبهه اصلاحات که از شهرستان های اسلامشهر، 
بهارستان و رباط کریم برگزار شد، بعد از توضیحات حاضران درباره 
فعالیت هــای صــورت گرفته از ســوی جبهــه اصلاحــات در جنوب 
غرب اســتان تهــران بــرای افزایش مشــارکت مردم گفــت : با آنکه 
مشــکلات و نارســایی هایی فراتر از پیش بینی ها به ما به ارث رسیده 
و با ناترازی های بزرگی روبرو هستیم اما تمامی اعضای دولت وفاق 
ملــی بــا جدیت تــلاش می کنند و بــه هیچ وجه دنبال ســیاه نمایی 
نیستیم، ما اعتقاد و عزم جدی برای حل مشکلات مردم، با کمک 
خود مردم داریم اما از همه می خواهیم در »دولت وفاق ملی« پای 

کار بیایند.
وی در ادامه خطاب به حاضران در جلسه گفت: جبهه اصلاحات، 
فراتــر از حــزب و گروه و جناح اســت، جبهه اصلاحــات همان خط 
امام )ره( است و توقع مان از تمام فعالان سیاسی اصلاح طلب این 
است که مثل همیشه به کمک دولت بیایند و برای حل مشکلات، 

کمبود ها، ناترازی ها و ناکارآمدی ها راه حل بدهند.
عارف در ادامه با بیان اینکه دولت با با فعالان سیاســی جریان های 
مختلــف در تعامــل اســت افــزود: برای انتصــاب هیــچ مدیری به 
صورت ایجابی ورود نکرده ایم و این دســتور شخص رئیس جمهور 
است، شخص وزیر یا استاندار خودش باید برای انتخاب همکارانش 
تصمیم بگیرد و بعد هم پاســخگو باشــد اما با این حال به صورت 
ســلبی ورود می کنیــم و اگر مدیری مناســب نبود باید کنــار برود، به 

همین خاطر است که انتخاب استانداران، سه ماه به طول انجامید.
وی خاطرنشان کرد: توقع ما از جبهه های سیاسی این است که فراتر 
از سطح یک جبهه سیاسی، بدون وجود هی چگونه مانع و سدی با 
دولت و نمایندگان آن اعم از اســتاندار و فرماندار در ارتباط باشــند 
و به آن ها کمک کنند و اســتانداران نیز از مشورت های آنان استفاده 

کنند. 

دعوت از تمامی وزرا از تمامی ادوار  
عارف با اشــاره به مجمع وزرای ادوار انقلاب اســلامی که ســه شنبه 
شــب گذشــته با حضور وزرا و دولتمردانی از همه دولت های بعد از 
انقلاب برگزار شد گفت: ما نخستین نشست دولت با مجمع وزرای 
ادوار را برگزار کردیم اما حاضران گزینشــی دعوت نشــده بودند و از 
تمامی دولت ها شرکت کردند، در حالی که در دو دولت گذشته بار ها 
برای برگزاری چنین نشستی تلاش کردیم اما حتی یک بار هم برگزار 

نشد.

جلوگیری از تورم با رونق تولید  
معاون اول رئیس جمهور افزود: ما امروز مشــکلات فراوانی داریم 
امــا با این حال تردیدی نیســت کــه راهبرد های دولــت موفق بوده 
اســت، مــا بــه جلوگیــری از تــورم در عین رونــق تولید و نیــز اصلاح 
ناترازی هــا اعتقــاد داریــم، در رأس ایــن دولــت، یــک جــراح قلب 
حضور دارد و ایشــان می داند که چه زمانی قلب باید جراحی شــود، 
ایــن جراحی باید زمانی صورت گیرد که بدنه جامعه آمادگی آن را 
داشته باشد و شما فعالان سیاسی باید این پیام را به ما بدهید که چه 
زمانی جامعه آمادگی دارد چرا که شما بی واسطه با بدنه جامعه در 

ارتباط هستید.

نسل آینده چه خواهد گفت؟  
عارف در ادامه با اشــاره به ناترازی هــا گفت: برای دولت چهاردهم 
ادامه مســیر به شــکل کنونی بسیار کم هزینه تر اســت اما ما وظیفه 
داریم که به نسل آینده هم فکر کنیم، ما نمی توانیم همه پول نفتی 
که اســتخراج می کنیم را خرج کرده و چیزی برای نســل آینده باقی 
نگذاریم. آیا نســل آینده این اجــازه را به ما می دهد که هیچ چیزی 
برای او باقی نگذاریم؟ مطمئناً نظر مردم برای ما ملاک خواهد بود.

معاون اول رئیس جمهور در ادامه گفت: در حال حاضر ما دو برابر 
پولی که از هدفمند کردن یارانه ها به دست می آید، یارانه می دهیم 
و واقعیت این اســت که ما با این شرایط دولت را تحویل گرفته ایم. 

رئیــس و کارمند بیگنــاه چرا باید ر ها شــود؟ وی با اشــاره به رویکرد 
دولت وفاق ملی، گفت: ما دولت وفاق هستیم، اما به دنبال منافع 
حزبی و گروهی و وفاق با دوستان خودمان نیستیم، ما نمی خواهیم 
مثل آن دوره هایی باشــیم که وقتی یک دولت روی کار می آمد یک 
لشکر نیرو با خودش می آورد و همه گذشتگان را بدون قدر دانستن 
زحماتشــان ر ها می کرد و اصلاً فکر نمی کرد که رئیس اداره، رئیس 
دانشگاه، کارشناس و کارمندی که کنار گذاشته می شود، خانه نشین 
می شــود و چه بر سرش می آید، ما میگوئیم که آن ها گناه نکرده اند 
که حالا که دولت عوض شــده آن ها هم کنار گذاشــته شــوند و هیچ 

استفاده ای در وطن خودشان از آن ها نشود.
عارف در ادامه افزود: ما بر موضوع بهبود وضعیت معیشتی مردم 
وفاق داریم، همه ما معتقدیم که معیشــت مــردم باید به صورت 
آبرومندانه تأمین شود و برای رسیدن به این هدف، با همه آن ها که 

کاربلد هستند وفاق و کار می کنیم.

قاطعانه در برق و گاز صنعت، می ایستیم  
معــاون اول رئیس جمهور در ادامه به موضــوع ناترازی برق، آب و 
گاز اشــاره کرد و گفت: دیگر اجازه نمی دهیم که در بهترین ساعات 
کاری، برق و گاز صنعت قطع شود بلکه کار را از دستگاه های دولتی 
و اداری شــروع کرده ایم و در این مســیر »قاطع« هستیم، ما تمامی 

مدیران دولتی را که اضافه مصرف دارند توبیخ می کنیم.
عارف افزود: مصارف دولتی باید به ۵۰ درصد مصرف کنونی برسد 
و شما برای اولین بار در دولت های اخیر شاهد خواهید دید که دولت 
چهاردهــم چگونــه در این زمینه جــدی اســت. گاز باید به صنعت 
برســد، ما رویه گذشته را دنبال نخواهیم کرد که گاز و برق صنعت، 
فــدای مصــرف بــالای خانگــی و دولتی بشــود، ما از هیــچ مصرف 

اضافه ای به راحتی عبور نمی کنیم.

پیام همه را به ما برسانید  
معــاون اول رئیــس جمهــور در ادامــه خطــاب بــه اعضــای جبهه 
اصلاحات جنوب غرب تهران گفت: در انتخابات گذشته، ۵۰ درصد 
از مردم ایران رأی ندادند، این پیام مهمی اســت، شــما باید نه تنها 
پیام رســان رأی دهندگان باشید بلکه باید واسطه انتقال پیام آن ۵۰ 
درصد دیگر که رأی ندادند به دولت باشــید، خواســته ها و توقعات 
آن ها را به ما برســانید، »ســرمایه اجتماعی« برای این دولت بسیار 

مهم است.
عارف گفت: ما هرگز گله و شــکایت نکــرده و نخواهیم کرد، راهبرد 
ما تلافی کردن و تسویه حســاب های بی ارزش سیاسی نیست، ما از 
نیرو هایی مثل شــما که در جبهه اصلاحات و در بین مردم منطقه 
خودتان اصالت و آبرو دارید می خواهیم که به کمک دولت بیایید، 
فعالانه حضور داشــته باشــید و مطالبات مردم را به ما برســانید تا 
با شــناخت جلو برویم، بگویید که مســأله روز مردم و اولویت آن ها 
چیســت. معاون اول رئیــس جمهور در پایان گفــت: مقام معظم 
رهبــری پــرورش ۱۰۰ مدیــر توانــا را به ما تکلیــف کرده انــد و ما یک 
پروژه برای تربیت ۱۰۰۰ مدیر را شــروع کرده ایم، به وزارت کشور هم 
تکلیف شــده اســت که از بخشــداری ها و فرمانداری های بخش ها و 
شــهر های کوچک شروع کند و از مدیران جوان استفاده کند تا آن ها 
بــرای پســت های بالاتر آماده شــوند شــما در این مســیر هم کمک 
 زیــادی می توانیــد به مدیران دولتی کنید، افراد مســتعد و کاردان را

معرفی کنید.

آژانس

رئیس سازمان انرژی اتمی:
مانعی برای نظارت آژانس ایجاد 

نکرده و نمی کنیم
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: آژانس بین المللی انرژی اتمی همواره برای نظارت 
خــودش در چارچوب پادمان و »ان پی تی« دسترســی داشــته و هیــچ مانعی برای آن 

ایجاد نکرده و نمی کنیم.
محمد اســلامی در حاشــیه رونمایی از مولد بومی فرکانس رادیویی توان بالا مبتنی بر لامپ 
مگنتــرون بانــدs، در جمــع خبرنــگاران در مــورد دسترســی آژانــس بین المللی انــرژی اتمی 
بــرای نظــارت، اظهار داشــت: آژانس بین المللی انــرژی اتمی همواره بــرای نظارت خودش 
در چارچــوب پادمان و »ان پی تی« دسترســی داشــته و هیــچ مانعی برای آن ایجــاد نکرده و 

نمی کنیم.
وی افــزود: مــا در چارچــوب پادمان عمل می کنیــم و آن ها هم طبق ضوابط خودشــان عمل 

می کنند، نه یک کلمه کمتر و نه یک کلمه بیشتر.
اســلامی گفت: وقتی شما فعالیت هســته ای انجام می دهید و در حوزه ای که با مواد هسته ای 
سروکار دارید به طور طبیعی مقیاس سطح نظارت را هم تغییر می دهد و این یک امر طبیعی 

است.
وی تصریح کرد: افزایش ظرفیت دادیم و طبیعی است که باید تعداد بازرسی ها هم افزایش 

پیدا کند.
رئیــس ســازمان انرژی اتمی بیان کرد: مــا طبق چارچوب آژانس فعالیــت می کنیم و آژانس 
بر فعالیت ایران نظارت دارد. طبیعی اســت وقتی که مثلاً ســه واحد شــما می شود پنج واحد 
نظارت هم به همان نسبت افزایش پیدا می کند و این امر بدیهی است و اتفاق جدیدی نیست.
وی عنــوان کرد: این بحث هایی که ایجاد می شــود و تحریفاتی علیه ما انجام می شــود، این ها 
نشــأت گرفته از رژیم صهیونیســتی است که سالهاست علیه برنامه و فعالیت هسته ای ایران 

تبلیغ می کند. این ها به دنبال تحریک دنیا علیه ما هستند.
وی در پاســخ بــه ایــن ســؤال که آیا پــس از قطعنامــه ای که در شــورای حکام صادر شــد، یک 
چارچوبی بین سازمان تعیین شود تا این ابهامات رفع شود، گفت: ما در اسفند ۱۴۰۱ با دبیرکل 
آژانس بیانیه تهران منتشــر کردیم، در آن بیانیه به صراحت آمد کــه رابطه ایران و آژانس در 
چارچوب پادمان و ان پی تی است. بند دو بر موارد باقیمانده ما با آژانس درباره دو مکان باقی 

مانده است که تعامل خواهیم کرد تا پرونده ها بسته شود.
وی گفت: این ها مواردی اســت که ســاخته و پرداخته رژیم صهیونیســتی اســت و آن ها از این 
پرونده ســازی لــذت می برند. بنابراین اینکه ما تعامل کنیم که رضایــت آژانس را با اطمینان 

خاطر برساند.
اسلامی ادامه داد: در بند سه بیانیه همچنین تفاهم کردیم که معاونان ما مدالیته را استخراج 
کنند برای این کار و این مســأله هم انجام شــد و آنچه الان انجام می شــود و رفت و آمد ها در 

چارچوب همان مدالیتی است.
وی افــزود: تــا امــروز آژانس همواره بــرای نظارت های خــود در چارچوب پادمــان و ان پی تی 

دسترسی داشته است و مانعی برای آن ایجاد نکرده و نمی کنیم.
رئیس ســازمان انرژی اتمی درباره شتاب دهنده های خطی گفت: این شتاب دهنده ها کاربرد 
پزشــکی، صنعتــی و غیره دارد و این ها را قبلاً کشــور از خارج خریداری می شــد. یــا اقلام اولیه 
ســاخت آن هــا از خارج می آمد اما امــروز در قالب های دانش بنیان این اقلام ســاخته و تولید 

می شود.
اسلامی تأکید کرد: با مراکز تحقیقاتی پزشکی و کشاورزی این محصولات تولید می شود.

وی اظهار کرد: امروز ســازمان انرژی اتمی ۶۹ محصول رادیودارویی را به مصرف کننده آن در 
بیمارستان ها و مراکز پرتو پزشکی توزیع می کند.

رئیــس ســازمان انــرژی اتمی در مــورد وضعیت پژوهش در ســازمان انرژی اتمی با اشــاره به 
سیاست در های باز سازمان برای بخش های مردمی، دانشجویی و کارشناسی، افزود: در ارائه و 
به تصویر کشیدن دستاورد هایمان سعی کردیم به زبان ها و روش های مختلف فعالیت کنیم و 

این دستاورد ها به سمت تجاری سازی برود.
وی در پایان یادآور شــد: طرح ۲۰ هزار مگاوات برق هســته ای در دســتور کار اســت و امیدواریم 
این میزان در ۱۴۲۰ به طور کامل تأمین شود. بازدهی نیروگاه اتمی نزدیک به ۱۰۰ است و حتی 

پسماند آن قابل احیا و استفاده مجدد است.

کید رئیس جمهور بر ضرورت هوشمند شدن  تا
روند برنامه نویسی و بودجه ریزی در کشور

مســعود پزشــکیان   به شکل از پیش اعلام نشــده به سازمان 
برنامه و بودجه رفت و در نشستی سه ساعته با رئیس و مدیران 
ایــن ســازمان، ضمن اســتماع گــزارش عملکــرد بخش های 
مختلف، به بررسی مهمترین مسائل بخش های برنامه ریزی 
و بودجه نویسی، نیرو، آب، بهداشت و پایش و ارزیابی عملکرد 

بودجه پرداخت.
 در این جلســه ابتــدا گزارش های مرتبط با بودجه ســال ۱۴۰۴ 
و فرآینــد بررســی آنهــا در مجلس شــورای اســلامی مطرح و 
مورد بررســی قرار گرفت و رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت 
هوشــمند شــدن روند برنامه ریزی، بودجه نویسی و نظارت بر 
عملیاتی شــدن آن بر اساس کیفیت عملکرد، اظهار داشت: 
امروز یکی از مشکلات جدی در بودجه نویسی عدم هم خوانی 
مصــارف و منابع اســت؛ باید با شناســایی دقیــق منابع قابل 
تحقق، برنامه ریزی ها و مصارف بودجه را بر اساس آنها تنظیم 

کرد.
 پزشکیان با تاکید بر اینکه نباید فراتر از داشته ها برای مردم توقع 
ایجاد کرد، افزود: ۴ موضوع مهم سلامت، معیشت، آموزش 
و مسکن باید در اولویت برنامه ریزی و بودجه نویسی قرار گیرد؛ 
همچنین در خصوص بازنشستگان باید این ملاحظه را در نظر 
داشــت که افراد در ســنین بالاتر، در کنار معیشت، هزینه های 

بیشتری در بخش سلامت و درمان دارند.
 رئیس جمهور افزود وظایف دستگاه ها باید به شکل دقیق در 
برنامه ریزی ها مشخص شده و کیفیت اجرای این وظایف باید 
ملاک پرداخت حقوق، مزایا و پاداش به کارکنان و به خصوص 
مدیران باشد. این مدل هم عدالت را در پرداخت اجرا می کند، 
هــم باعث ارتقای انگیزه و رشــد افراد توانمند می شــود و هم 

رضایت ارباب رجوع را حاصل می کند.
 پزشــکیان با تاکید بــر اینکه برای رفع موانــع از متخصصان و 
خبرگان واقعی کمک بگیرید، انجام پایش و رصد در سازمان 
برنامــه و بودجه به مثابه قوه عاقلــه برنامه ریزی و تخصیص 
منابع در کشــور را ضروری دانســت و گفت: نتایج این ارزیابی 
بایــد مبنای تصمیم ســازی ها و تصمیم گیری هــای آتی برای 
اصلاح، تســهیل و تســریع در مســیر تحقق برنامه ها بر محور 

اسناد بالادستی کشور باشد.
 رئیس جمهور با اشاره به فرصت محدود موجود برای تنظیم 
و ارائــه لایحــه بودجــه ســال ۱۴۰۴ از ســوی دولــت چهاردهم 
خاطرنشــان کــرد: بــه دلیــل محدودیــت زمانــی نتوانســتیم 
ملاحظات مذکور را به طور کامل و دقیق در لایحه بودجه سال 
آینــده لحاظ کنیم، اما برای ســال ۱۴۰۵ از همین حالا کار را بر 
مبنای تدوین یک لایحه عملکردمحور آغاز کنید.  پزشــکیان 
تصریــح کرد: یکی از مشــکلات جدی این اســت که همچنان 
بخش قابل توجهی از منابع کشور، بدون توجه به ملاحظات 
توســعه ای، در استان تهران صرف می شــود؛ آیا استان تهران 
با توجه به وضعیت منابع آب، هوا، محیط زیســت و ســاختار 

شهری باز هم جای توسعه دارد؟
 در ادامــه رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشــاره به ســرزده 
برگزار شدن این نشست، با بیان اینکه طبق برنامه در ساعت 
۱۰ با مدیران عامل ســه بانک خصوصی و تعدادی از مدیران 

وزارت نیــرو جلســه ای برای تســریع روند تامیــن تجهیزات و 
احداث نیروگاه های خورشیدی داشتیم، حضور رئیس جمهور 
را غنیمت شمرد و از مهمانان این نشست دعوت کرد تا جلسه 

با آنان در حضور دکتر پزشکیان برگزار شود.
 در این بخش از جلســه روســای بانک های شهر، گردشگری و 
پاسارگاد به تشریح اقدامات و نیازهای خود در راستای تسریع 
در اجرای پروژه های در دســت اقدام برای احداث نیروگاه های 
خورشیدی پرداختند و رئیس جمهور نیز در این زمینه اظهار 
داشــت: در این زمینه باید دو گام هم زمان برداشته شود؛ اول 
ارتقای بهره وری واحدهای موجود و دوم احداث ظرفیت های 
جدیــد تولیــد برق. نکتــه مهم دیگر کــه باید در نظر داشــت، 
کاهش اتلاف انرژی در مسیرهای توزیع، توزیع بهینه و اولویت 
اختصاص برق به مصارف با بالاترین بازدهی، مقابله موثر با 
انشــعابات غیرمجاز و اصلاح الگوها به منظور مصرف بهینه 
برق است.  پزشکیان همچنین به رویکرد دولت برای توسعه 
ظرفیت های تولید انرژی پاک اشاره کرد و افزود: اگر قرار است 
گســترش نیروگاه های برق خورشــیدی مبنا قرار گیرد، باید به 
جــای واردات پنل های مورد نیاز، روی تولید این پنل ها تمرکز 
و ســرمایه گذاری کنیم. چه برای واردات پنل های خورشــیدی 

چه برای انتقال تکنولوژی تولید، ابتــدا برترین و به روزترین ها 
را انتخاب و ســپس دانشــگاه ها و مراکز دانش بنیان کشور را در 
ایــن موضوع دخیل کنید. توســعه ظرفیت هــای تولید انرژی 
پاک نباید در گیر و دارهای اداری معطل شود، باید کارگروهی 
تشــکیل شــده و بر روی ایــن موضوع متمرکز شــود و بنده نیز 
شخصا مسئله را پیگیری می کنم.  در ادامه جلسه گزارش هایی 
در خصوص پایش و نظارت توزیع و تخصیص منابع از سوی 
ســازمان برنامه و بودجه و نیز موضــوع آب و اولویت تعریف 
الگوی کشت به مدیریت موثر مصارف آب کشاورزی از سوی 
مســئولان مربوطه ارائه شــد که رئیس جمهور نیز بر ضرورت 
تعریــف الگــوی کشــت و نیز توســعه متناســب با اقلیــم و به 
خصوص انتقال صنایع آب بر به ســواحل جنوبی کشور تاکید 

کرد.
 پزشــکیان همچنین تاکیــد کرد که ســازمان برنامــه و بودجه 
بایــد در بخــش برنامه ریزی و تخصیص بودجه یک ســامانه 
یکپارچه برخط ایجاد کند که در هر زمان امکان رصد وضعیت 
هر بخش از نظر میزان پیشــرفت برنامه ها و اجــرای اهداف و 
تخصیص منابع متناسب با آن را داشته باشد و گفت: سازمان 
برنامه و بودجه باید هزینه کرد منابع و بودجه را در بخش های 

مختلف به شــکل دقیق رصد و پایش کــرده و نتایج را مبنای 
برنامه ریزی و بودجه نویسی آتی کند.

 رئیس جمهور با اشاره به اینکه مسئولیت تنظیم برنامه ها و 
تقسیم بودجه به عهده این سازمان است و لذا باید به روزترین 
آمار و دقیق ترین نظارت را بر اجرای برنامه ها و عملکرد بودجه 
داشته باشید، تصریح کرد: اگر بخواهیم اداره کشور را بر اساس 
نسخه ها و روش های موجود ادامه دهیم، نمی توانیم مشکلات 

را حل کنیم، باید روند، نگاه و رویکردمان را تغییر دهیم.
 در پایان این جلسه با توجه به طرح مباحث مربوط به بخش 
ســلامت، درمــان و دارو، وزیــر بهداشــت، درمــان و آمــوزش 
پزشــکی نیز به جلســه آمد و مهمترین مشــکلات و نیازهای 
پیش روی نظام درمانی کشور را تشریح کرد که دکتر پزشکیان 
نیز با تاکید بر اینکه در بخش بهداشت و درمان نیز بودجه ها 
باید عملکرد محور توزیع شــود، از مسئولان سازمان برنامه و 
بودجه خواست تا به شکل مجزا مسائل مربوط به بهداشت و 
درمان، آب و برق را جمع بندی کرده و در جلسات جداگانه ای 
با حضور وی مورد بررسی قرار دهند تا تصمیمات لازم در این 

زمینه ها اتخاذ شود.

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه نباید فراتر از داشته ها برای مردم توقع ایجاد کرد، بر ضرورت هوشمند شدن 
روند برنامه نویسی و بودجه ریزی در کشور تا کنید کرد و گفت: ۴ موضوع مهم سلامت، معیشت، آموزش و 

مسکن باید در اولویت برنامه ریزی و بودجه نویسی قرار گیرد
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۰۳اقتصاد

اخبــــار

وزیر امور اقتصادی و دارائی:
قیمت گذاری دستوری ارز به رانت و 

التهاب بازار منجر می شود

      وزیر اقتصاد قیمت گذاری دستوری در بازار ها از جمله بازار ارز 
را موجــب توزیع رانت، ایجاد فســاد و تشــدید ســفته بازی و 

التهاب در بازار ارز ارزیابی کرد.
دکتر عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی با انتشار 
یادداشــتی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: قیمت گذاری دســتوری در 
بازار ها از جمله بازار ارز، جز توزیع رانت، ایجاد فساد و تشدید سفته بازی و 

التهاب در بازار ارز نتیجه ای به بار نمی آورد.
وی تصریــح کــرد: بر اســاس یافته های علــم اقتصاد و تجربهٔ خــود در این 
ســال ها می گویم که بدون مهــار تورم، دفاع از نرخ هــای ارز غیرواقعی، اگر 
هم در کوتاه مدت فایده اندکی برای آن متصور شویم؛ پایدار نیست بلکه، 
بــا ازبین بــردن ذخایر ارزی، امنیت اقتصادی کشــور را دچار آســیب جدی 

می کند.

 با هدف تبدیل دارایی های منجمد به
 دارایی های مولد؛

 بانک دی 
به »شبکه ققنوس« پیوست

   بانــک دی در راســتای پیاده ســازی برنامه تحــول و حرکت در 
مســیر پیاده ســازی اقتصاد دیجیتالی و تبدیــل دارایی های 

منجمد به دارایی های مولد به »شبکه ققنوس« پیوست.
شــبکه ققنوس، پلتفرمــی شــفاف، امــن و مقرون به صرفه 
بــر مبنــای فنــاوری بلاکچین اســت که محــور اصلــی فعالیــت آن، آماده 
کردن بانک ها و شــرکت های فناوری اطلاعات کشور برای دیجیتالی کردن 
دارایی ها، ارائه پیشنهاد خدمات متمایز به مشتریان و ارتباط ویژه با هرکدام 

از آن ها است.
هدف اصلی بانک دی از پیوســتن به شــبکه ققنوس، توکنیــزه کردن انواع 
دارایی ها مانند املاک و اموال مازاد این بانک است، تا به یکی از چالش های 
بــزرگ که بانک ها در بحث دارایی های منجمد خود با آن روبه رو هســتند، 

پاسخ دهد.
مطابق با راه حلی که شــبکه ققنوس ارائه کرده است، املاک و اموال مازاد 
بانــک پس از تبدیل بــه واحد های کوچک تر به اســم توکن قابلیت عرضه 
پیدا کرده و تمام افرادی که تمایل به سرمایه گذاری دارند می توانند با خرید 
این توکن ها صاحب ملک شــوند و بدین ترتیب امکان تبدیل دارایی های 

منجمد به دارایی های مولد فراهم می شود.
در حــال حاضــر هدلینگ های فنــاوری اطلاعــات بانک های ملــی، ملت، 
پاســارگاد، پارســیان، شرکت توســن و شــرکت ققنوس به عنوان میزبان در 
این شــبکه حضور دارند و بانک دی نیز به عنوان هفتمین عضو، به جمع 

میزبانان »شبکه ققنوس« پیوست.

به پاس اقدامات جهادی در حوزه 
محرومیت زدایی؛

نشان فردوس به بانک سپه اعطا شد
    در نخســتین رویــداد ملــی  "نشــان فــردوس " کــه بــه منظور 
افــراد و  گرامیداشــت و تقدیــر از فعالیت هــای ارزشــمند 
گروه هــای جهــادی و مردمی در راســتای محرومیت زدایی، 
اقتصــاد مقاومتــی و تأثیرگذاری در فرهنگ و رســانه برگزار 
شــد، "نشان فردوس " به دکتر آیت اله ابراهیمی مدیرعامل بانک سپه به 

عنوان جهادگر بسیجی اعطا شد.
ایــن رویــداد ملــی با حضــور ســردار غلامرضــا ســلیمانی رئیس ســازمان 
بسیج مستضعفین، سردار قاســم قریشی جانشین رئیس سازمان بسیج 
مســتضعفین، ســردار حســین معروفی معاون هماهنگ کننده ســازمان 
بسیج مستضعفین، سردار محمد زهرایی رئیس سازمان بسیج سازندگی 
کشــور، جمعــی از فرماندهان و مســئولان لشــکری و کشــوری و همچنین 

بسیجیان سراسر کشور در دانشگاه جامع انقلاب اسلامی برگزار شد.
شــایان ذکر است، بانک ســپه طی ســنوات اخیر به منظور نقش آفرینی در 
حوزه ایفای مسئولیت های اجتماعی و محرومیت زدایی، نسبت به ساخت 
بیش از ۱۰۰ مدرســه در مناطق محروم و کم برخوردار کشور، احداث مراکز 
آموزشی و بهداشتی و تأمین تجهیزات آبرسانی در این مناطق و همچنین 

آزادسازی زندانیان جرائم غیرعمد اقدام کرده است.
کمک به زلزله زدگان و سیل زدگان و آسیب دیدگان ناشی از بلایای طبیعی 
و ارائه امکانات بهداشتی و درمانی به نیازمندان، پرداخت تسهیلات ودیعه 
مسکن به نیازمندان و مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 
بهزیستی، زنان سرپرســت خانوار و سالمندان و افتتاح مدارس در مناطق 
کمتــر برخوردار کشــور از دیگر اقدامات این بانک در حوزه مســئولیت های 

اجتماعی به شمار می رود.

صادرکننده مدال آور صنعت شکلات کشور:
اگزیم بانک ایران بازوی توسعه ای 

صنعت شکلات کشور است
      مدیــر اجرایــی شــرکت داداش بــرادر، دارنــده مــدال افتخــار 
صادرکننــده نمونــه، اگزیــم بانک ایــران را بازوی توســعه ای 
صنعت شکلات کشور معرفی کرد و گفت: حمایت های بانک 
توسعه صادرات ایران از واحد های تولیدی شیرینی و شکلات، 

به افزایش قدرت تولید این صنعت کمک کرده است.
فــرزاد بیوک با بیان اینکه شــرکت داداش برادر با برند تجاری شــونیز بیش 
از هشــتاد ســال در حوزه تولید شــکلات فعالیت دارد؛ اظهار داشــت: تحقق 
هدف برای رشد تولید ۲۰ درصدی سالانه در این شرکت، مرهون تسهیلات و 

حمایت های مالی بانک توسعه صادرات ایران بوده است.
 مدیر اجرایی شرکت شونیز گفت: تسهیلات بانک توسعه صادرات ایران در 
یک مرحله، رشــد ۶۰ درصدی درتولید یکی از محصولات پرفروش شرکت 

شونیز را به دنبال داشت.
وی با تقدیر از عملکرد اگزیم بانک ایران، یادآور شد: همدلی و همکاری این 
بانک در تســریع فرایند اداری اخذ تســهیلات، با راهکار های فناورانــه و ارائه 

خدمات غیر حضوری قابل تقدیر است.
بیوک افزود: بانک توسعه صادرات ایران نشان داده که برای ورود به بانکداری 

نوین و به روز شدن در حوزه خدمات آنلاین، پیشگام است.
وی، ارزآوری و اشتغالزایی صنعت شیرنی و شکلات را از ظرفیت های خوب 
این صنعت عنوان کرد و گفت: سیاســت های جدید بانک توسعه صادرات 
ایــران برای ارائه بســته خدمات و تســهیلات مناســب برای تقویــت تولید و 
صادرات، می تواند، فضای مساعدی را برای تولیدکنندگان به منظور گرفتن 

افزایش سهم از بازار های جهانی فراهم کند.
بیوک خاطرنشــان کرد: در حال حاضر محصولات شرکت صنعتی داداش 
بــرادر به پنجاه کشــور دنیا صادر می شــود. هم اکنون این شــرکت در تولید و 
صادرات انواع شکلات، پودر کاکائو، کره کاکائو، کیک، بیسکویت، ویفر، تافی، 
آبنبات، آدامس، اســنک و پاستیل فعال اســت و در سال های متمادی جزء 

برترین شرکت های شکلات ایران محسوب می شود.

سرویس اقتصادی
جمله

براســاس اطلاعیــه بانک مرکــزی، از دیــروز شــنبه ۲۴ آذر بازار 
ارز بــرای معامــلات تجــاری آغــاز بــه کار کــرد و صادرکنندگان 
می تواننــد در ســامانه نیما با نــرخ توافقی به انجــام معاملات 

بپردازند.
در اطلاعیــه بانــک مرکــزی آمــده اســت در راســتای تکمیــل 
اقدامــات انجام شــده برای ایجــاد و راه اندازی بــازار ارز تجاری 
کشور، تاکنون علاوه بر طراحی سامانه های مورد نیاز، گروه های 
مختلف صادرکننــدگان و واردکنندگان از طریق هماهنگی های 
انجام شــده با اتــاق بازرگانی ایــران و وزارت صنعت، معدن و 
تجــارت، بــه بــازار ارز تجــاری وارد شــده اند و نســبت بــه انجام 

معامله اقدام نموده اند.
 ۰۳/۲۰۵۳۶۸ شــماره  بخشــنامه  در  کــه  آنچــه  اســاس  بــر 
مــورخ ۱۴۰۳/۰۸/۲۶  اعــلام شــده اســت تــا روز دوشــنبه مورخ 
۱۴۰۳/۰۹/۲۶  کلیــه صادرکننــدگان مشــمول بنــد )۲( ماده )۸( 
آئیــن نامــه اجرایی تبصــره )۶( بنــد )ه( ماده )۲( مکــرر قانون 
مبــارزه بــا قاچــاق کالا و ارز به منظــور رفــع تعهــد صادراتــی از 
طریق واگذاری ارز حاصل از صادرات به دیگران، ملزم هستند 
کــه ارز هــای مذکور را از طریق بازار ارز تجــاری مرکز مبادله ارز و 

طلای ایران عرضه کنند.
همچنیــن بر اســاس برنامه ریزی های انجام شــده، مقرر شــده 
بنــد )۱( مــاده )۸( آئین نامــه  ســایر صادرکننــدگان مشــمول 
مذکور شامل شــرکت های صادرکننده محصولات پتروشیمی، 
پالایشی، فولادی، فلزات اساسی رنگین و فرآورده های نفتی، از 
تاریخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۱  در چهارچوب آئین نامه مذکور و تصمیمات 
کارگــروه برگشــت ارز حاصل از صــادرات، از طریــق بانک های 
عامل نســبت به عرضه ارز در بازار ارز تجاری مرکز مبادله ارز و 

طلای ایران اقدام نموده و رفع تعهد صادراتی نمایند.
همچنین حســب هماهنگــی با وزارتخانه هــای مرتبط و وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت، واردکنندگانی کــه دارای تخصیص 
معتبــر بــا محــل تأمیــن ارز از طریــق مرکــز مبادلــه ارز و طــلا 
هســتند، باید از تاریــخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۱  و از طریق بانک های عامل 
 نســبت به خرید ارز از بــازار ارز تجاری مرکــز مبادله ارز و طلای

 ایران اقدام نمایند.
بــر اســاس این اطلاعیه و در راســتای تســهیل تجــارت خارجی 
کشــور، توســعه بازار ارز تجاری و مدیریت بازار ارز، از روز شــنبه 
مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۲۴  عرضه کنندگان و تقاضاکنندگان در سامانه 
نظــام یکپارچــه معامــلات ارزی )نیمــا( می تواننــد نســبت به 

انجام معامله بر اساس نرخ های توافقی اقدام نمایند.
ایــن موضــوع البته بــا واکنش های زیادی از ســوی کارشناســان 

اقتصادی مواجه شده است.
وحید شــقاقی، کارشــناس اقتصــادی در گفتگو با جــوان بر این 
باور اســت که سیاســتگذار باید اقداماتی را در راستای مدیریت 
بــازار ارز آزاد در پیــش بگیــرد؛ چراکه به گفته او گــر نتوانیم دلار 
بــازار آزاد را مهار کنیم، ســایر نرخ ها پشــت ســر نرخ بــازار آزاد 

ارز حرکــت خواهند کرد. این کارشــناس اقتصــادی ضمن بیان 
الزاماتــی برای مدیریت بــازار ارز تأکید کرد: اولاً باید دولت یک 
برنامه ثبات ارز طراحی کنیم و دوم این که، باید دلار بازار آزاد را 
بپذیرد و به این مسأله ورود کند. سوم این که تدابیر و الزامات و 
اقدامات عاجل و سخت گیرانه داشته باشد تا حداقل دلار بازار 
آزاد وارد اعــداد غیرواقعــی نشــود و در حد تعــادل خود حفظ 

شود و از مسیر تعادلی خارج نشود
اما در ســوی دیگر حســین محمودی اصل، اقتصاددان، بر این 
باور اســت که ایــن اقدام می تواند به کاهــش توزیع رانت منجر 
شود و تنها راه حل برای کسری بودجه و کاهش تورم در شرایط 

کنونی، حذف رانت است
اما تندترین واکنش را صمصامی نماینده مجلس و وزیر دولت 

احمدی نــژاد نشــان داد. حســین صمصامی، عضو کمیســیون 
اقتصــادی مجلــس، نســبت بــه افزایش نــرخ ارز توســط بانک 
مرکــزی اعتــراض کــرده و در صفحه شــخصی خــود در ایکس 
نوشــت: »بانــک مرکــزی به کجــا این گونــه شــتابان؟! از ابتدای 
ســال، نــرخ ارز نیما از ۴۰ هــزار تومان به ۵۴ هــزار تومان و حال 
نی خواهید به ۶۲ هزار تومان برســانید؟ « او همچنین نوشــت: 
»آقــای همتــی بــورس را بــا گــران کــردن نــرخ ارز، ایجــاد تورم 
و برداشــت از جیــب مــردم ســبز می کنیــد؟! متوقــف کنید این 
کار غلــط را و معیشــت مــردم را به خطر نیندازیــد. « این عضو 
کمیســیون اقتصــادی بــا اســتفاده از »هشــتگ اســتیضاح وزیر 

اقتصاد« خواستار توقف این روند شده است.
ســید مرتضی افقه، اقتصاددان و استاد اقتصاد دانشگاه شهید 
چمــران اهــواز در خصوص حذف ارز نیمایی بــه نورنیوز گفت: 
این تصمیم در راســتای هدف تک نرخی کردن ارز گرفته شــده 
اســت البتــه پیــش از این هــم آقای همتــی، پیش از آنکــه وزیر 
اقتصــاد شــود، اعلام کرده بود که به دلیــل رانت به وجود آمده 
میان ارز نیمایی و بازار آزاد ارز چنین تصمیمی خواهد گرفت.

ایــن کارشــناس اقتصــادی با بیــان اینکه یکــی از اثــرات حذف 
ارز نیمایــی گران شــدن کالاهاســت، افــزود: در هر صــورت این 
تصمیــم باعــث افزایش نرخ ارز نیمایی و نزدیک شــدن آن به 
بــازار آزاد خواهــد شــد که بــه این معنی اســت کــه کالا هایی که 
تاکنون به صورت مستقیم یا غیرمستقیم مشمول دریافت این 

ارز بودند با افزایش قیمت روبه رو می شوند.
مهــدی دارابــی، مدیــر گــروه پولــی و مالــی مرکــز پژوهش های 
مجلس درباره رونمایی از بازار توافقی ارز توســط بانک مرکزی 
تصریــح کرد: »افزایش نرخ رســمی ارز و برداشــتن ســقف آن، 
به معنای افزایش تورم نیســت. این موارد خود محصول تورم 
بالای چند ســال اخیرند. درنتیجه طبیعی اســت نرخ تورم نیز 
بالا برود؛ چراکه این رابطه ای اســت معکوس. اما اینکه آیا این 
اقدامات درســتند یا نه، باید گفت که بله، این کار ها در شــرایط 
کنونــی ضروری اســت. هرگونه تثبیــت در هر برهــه ای، درواقع 
موجــب جهش های بعدی خواهد شــد. به همیــن دلیل، بهتر 
اســت نــرخ ارز از حــالا تعدیل شــود. در مورد امــکان ثابت نگه 
داشــتن نرخ نیمــا، باید گفت ایــن امر غیرممکن بود، درســت 

همانطور که نتواستیم نرخ های ۱۲، ۲۶ یا ۴۲۰۰ را حفظ کنیم.

گزارش ویژه جمله از حذف ارز نیمایی و واکنش ها به آن؛

گام بلند دولت وفاق برای پایان دادن به رانت ارزی

جزئیات جدید حساب های 
 قرض الحسنه

 بانک مسکن اعلام شد

 سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه مجلس
 شورای اسلامی:

 بخشی از ناترازی 
بانک ها ناشی از تسهیلات 

تکلیفی است

از سوی مؤسسه اعتباری ملل انجام می شود؛

۷۵۰ میلیون تومان 
وام قرض الحسنه ویژه 

بانــک مســکن جزئیــات جدیــد افتتــاح حســاب های قرض الحســنه و اشخاص حقوقی
شرکت در قرعه کشی سال ۱۴۰۴ این بانک را اعلام کرد.

حداقل مبلغ برای افتتاح حســاب های قرض الحســنه پس انداز بانک 
مســکن، ارائه خدمات به این حســاب ها و حداقل موجودی لازم برای 

شرکت در قرعه کشی سال ۱۴۰۴، یک میلیون ریال است.
بدیهی اســت شــرکت در قرعه کشــی، منوط به مفتوح بودن حســاب و 
داشتن حداقل موجودی در روز قرعه کشی بوده و شرط اعطای جایزه، 
حفظ حداقل موجودی )در حال حاضر، یک میلیون ریال( طی ۳ ماه 
یا ۹۰ روز متوالی در طی دوره، یا از زمان آخرین مهلت افتتاح حساب 

یا تکمیل موجودی خواهد بود.
در ایــن دوره، بــه ازای هر یک میلیون ریــال در هر روز، یک امتیاز برای 
شرکت در قرعه کشی حســاب های قرض الحسنه بانک مسکن در نظر 

گرفته می شود.
بر این اســاس، حداقل مبلغ موجودی لازم برای فعال ماندن حساب 
و ارائه خدمات به حســاب های قرض الحسنه پس انداز، مبلغ ۵۰ هزار 

ریال است.

»رحیم زارع«، ســخنگوی کمیســیون تلفیق بودجه مجلس شــورای اسلامی 
گفت: در لایحه بودجه ۱۴۰۴ بدهی دولت و شرکت های دولتی به نظام بانکی 
حدوداً ۲۰۰ هزار میلیارد تومان بوده و ۵۰ هزار میلیارد تومان نیز برای افزایش 

سرمایه بانک های دولتی در نظر گرفته ایم.
وی با بیان اینکه در این لایحه برای پرداخت بدهی دولت، محل مولد سازی 
دارایی هــا را در نظر داریم، افزود: در این راســتا وزارت امور اقتصادی و دارایی 
را موظــف کردیم با فــروش دارایی های مازاد غیر منقول، بدهی های بانک ها 
را پرداخــت کند و پیشــنهادات دیگری هم در بخش هزینــه ای برای افزایش 
سرمایه بانک ها داریم که لازم است در نهایت برای این موضوع، دولت پای 

کار بیاید.
زارع با تأکید بر اینکه بخشــی از ناترازی بانک ها ناشــی از تســهیلات تکلیفی 
است، تصریح کرد: مقام معظم رهبری بر اعطای تسهیلات قرض الحسنه 
به اقشــار مختلف جامعه همواره تأکید دارند و ما نیز ۳۷۵ هزارمیارد تومان 
منابع قرض الحسنه برای تسهیلات ازدواج، فرزندآوری، خرید، رهن و اجاره 
مسکن در نظر گرفتیم و همچنین در تلاشیم تسهیلات تکلیفی که سال آینده 

قرار است پرداخت شود را در مجلس مدیریت کنیم.
ســخنگوی کمیســیون تلفیق با اشــاره به اینکه لایحــه الحــاق۳ را در پیش رو 
داریــم، گفــت: در این لایحه و قوانین بودجه ســنواتی و قانون هفتم توســعه 
به افزایش ســرمایه بانک ها تأکید داریم و معتقدیم باید به افزایش سرمایه 

بانک ها کمک کنیم و ناترازی ها را به حداقل برسانیم.

مؤسســه اعتباری ملل با معرفی طرح تســهیلاتی نیــکان ملل، فرصتی 
منحصر به فرد را برای رشــد کســب و کار اشــخاص حقوقــی فراهم کرده 
اســت. این طرح با هدف تســهیل دسترســی به منابع مالــی و حمایت از 

کسب و کار های خرد و دانش بنیان طراحی شده است.
بر اســاس این طرح، مؤسســه می تواند طبق میانگین موجودی حساب، 
تــا ســقف ۷۵۰ میلیــون تومــان و  حداقــل۹۰ روزه، وام قرض الحســنه 
 کارمــزد ۴ درصد با بازپرداخت اقســاطی و حداکثر ۶۰ ماهه به مشــتریان

 پرداخت نماید.
یکی از مزایای شاخص این تسهیلات، عدم نیاز به وثیقه ملکی است که 
فرآیند دریافت وام را برای متقاضیان آسان تر می کند. علاوه بر این، امکان 

انتقال امتیاز تسهیلات به کارکنان شرکت نیز فراهم می باشد.
مهلت افتتاح حساب در این طرح تا ۲۰ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ تعیین شده 
اســت و اعطای تسهیلات حداکثر تا پایان اردیبهشت۱۴۰۵ انجام خواهد 

شد.
برای کســب اطلاعات بیشــتر و دریافــت جزئیات کامل طــرح، به یکی از 
www شــعب و یا به وب ســایت رســمی مؤسســه اعتباری ملل به نشانی 

.Melalbank.ir مراجعه کنید.

مسکن بودجه ملل

قیمت دلار مبادله ای

744800  ریالْ
گرم طلای 18 عیار

48,812,000 ریالْ
قیمت سکه امامی

 540,600,000  ریالْ
قیمت یورو  بازار آزاد

786500 ریالْ
قیمت بیت کوین

۷,۵۵۴,۶۳۸,۴۲۹ دلار

J O M L E H

هوش مصنوعی

»بهــزاد شــیری«، مدیر عامل پســت بانــک ایران در جلســه 
شــورای اداری مدیریت شعب پســت بانک استان خوزستان 
گفت: طــرح مباحثی مانند؛ بازاریابــی هرمی، تحول اقتصاد 
دیجیتال و هوش مصنوعی از سوی رؤسای شعب و مسئولین 
باجه هــای بانکــی در جلســات راه حل یابــی جمعی، نشــان 
از توانمنــدی و تســلط همــکاران بــه موضوعــات روز جهــان 

تکنولوژی دارد.
وی در جلسه شورای اداری مدیریت شعب استان خوزستان 
با اشــاره به اینکه در سال های اخیر برخی تحولات بنیادین با 
همــکاری مجموعه واحد هــا و سیاســت و برنامه ریزی بانک 
محقق شــده اســت، گفت: این تحولات موجب ارتقا جایگاه 
بانــک در بیــن رقبــا شــده و نقش مؤثــری در معرفی بیشــتر 
برنــد بانــک داشــته و در حقیقــت ماهیــت اصلــی بانــک در 
ابعــاد مختلف تغییر کرده اســت. دکتر شــیری تصریح کرد: 
ایجاد رقابت در شــاخص های مختلف بانکی بین استان ها از 

ســوی کارکنان و مسئولین باجه ها نشــان از دگرگونی و تحول 
سراسری و استانی دارد و نیل به جایگاه متوازن بانک در بین 
ســایر رقبا موجــب جلب اعتماد و صدور مجــوز قانونی برای 
تدارک امکانات، تجهیزات و خرید ساختمان های اداری برای 

استان ها شد.
وی افزود: همه این تحولات به همت بلند تک تک همکاران 

اتفاق افتاده است.
مدیرعامل بانک با اشــاره به اینکه اســتان خوزستان ظرفیت 

بســیار بالایــی در ابعــاد مختلــف دارد و بایــد بــا شناســایی 
ظرفیت هــا خدمــات بانک نیز توســعه پیدا کند، اظهــار کرد: 
خوشبختانه وضعیت عملکردی استان دارای رشد بوده ولی 

همچنان جای توسعه دارد.
شــیری بــا تأکیــد بــر اینکــه رســالت و ماهیــت پســت بانک، 
بانکداری شرکتی است و باید با برنامه ریزی از این ظرفیت نیز 
استفاده شود، گفت: باید با همفکری و نشست های مشترک 
با باجه های بانکی روســتایی مشتریان خرد و اعتباری را اقناع 
کنیم و جایگاه بانک را اعتلا ببخشیم و برای رسیدن به جایگاه 
بالاتــر نباید از وضعیت موجود راضی باشــیم و اعتقاد داریم 
سرلوحه همه شدنی ها، اتحاد و انسجام همه همکاران است و 
باید با همکاری سازمان را به جلو هدایت کنیم و شعار امسال 
بانک که نیروی انســانی محور تحول ســازمانی است همواره 
مورد توجه مدیران ارشــد برای رفاه پرســنل بوده و وضعیت 

امسال باید بهتر از سال گذشته باشد.

مدیرعامل پست بانک ایران تأکید کرد؛

طرح مباحث اقتصاد دیجیتال و هوش مصنوعی توسط رؤسای شعب 
و مسئولین باجه ها



اخبــاریادداشت

فرهنگ و اجتماعی

سایه برین
دبیر سرویس فرهنگ و اجتماعی

هفتــه  کشــورمان،  تقویــم  در  آذرمــاه  پایانــی  هفتــه 
بزرگداشت مقام پژوهش اســت. پس از نامگذاری روز 
۲5 آذر به عنوان پژوهش، وزارت علوم با کسب مجوز از 
شورای فرهنگ عمومی این بزرگداشت را به اندازه یک 
هفتــه اعــلام کــرد و برگــزاری آن را هــم بــه معاونــت 
پژوهــش ایــن وزارتخانــه ســپرد. در این راســتا »پیمان 
صالحــی«، معاون پژوهــش وزارت علوم نــام روزهای 
هفتــه پژوهــش ســال جاری را این گونــه تشــریح کــرد: 
»جمعه )۲۳ آذرماه(: روز پژوهش و فناوری زمینه ساز 
رشــد و جهش تولید. شنبه )۲۴ آذرماه(: مدرسه، بنیان 
پژوهش و فناوری. یکشنبه )۲۵ آذرماه(: پژوهشگران و 
فنــاوران طلایــه داران مرجعیــت علمی. دوشــنبه )۲۶ 
آذرماه(: تعامل دانشگاه با جامعه و صنعت، ضرورت 
جهــش تولیــد اســت. سه شــنبه )۲۷ آذرمــاه(: وحدت 
حوزه و دانشگاه، هم افزایی برای وفاق ملی. چهارشنبه 
) ۲۸ آذرماه(: پژوهش و فناوری، پیشــران دیپلماســی 
علمــی. پنجشــنبه ) ۲۹ آذرمــاه(: پژوهش و فنــاوری و 
مشارکت مردم نامگذاری شده است.« امروز و همزمان 
با نخستین روز این هفته، قصد داریم نگاهی به آخرین 
آمار مربوط به رتبه علمی کشــورمان در جهان داشــته 

باشیم.

   ISC رتبه بندی جهانی
رتبه بنــدی جهانــیISC  یکــی از نظام هــای رتبه بندی 
است که توسط موسسه استنادی و پایش علم و فناوری 
ISC  با هدف ارزیابی دانشگاه های کشور و نیز کشورهای 
اســلامی در ســطح جهان ارائه می شــود. طبق آخرین 
رتبه بندی، تعداد ۳۷۷ دانشگاه از ۲۹ کشور اسلامی در 
رتبه بندی حضور داشتند که ترکیه با ۹۳ دانشگاه و ایران 
با 6۹ دانشــگاه بیشترین تعداد حضور را دارند. از ایران 
6۹ دانشــگاه در این رتبه بندی جهانی حضور دارند؛ در 
حالی که سال گذشته سهم ایران تنها 6۳ دانشگاه بود.

  )Scimago( »رتبه بندی پایگاه »سایمگو
امــا درخصــوص جایــگاه علمــی، آمارهــا خبــر خوبی 
پایــگاه  داده هــای  بررســی آخریــن  ندارنــد.  برایمــان 
اسکوپوس نشان می دهد که ایران از نظر تعداد مقالات 
منتشــر شــده که با عنوان رتبــه »تولید علم« شــناخته 
می شــود، در ســال ۲۰۲۳، بــا دو رتبه ســقوط به جایگاه 
هفدهم جهان رسیده اســت؛ در حالی که  سال گذشته 
در جایــگاه پانزدهم دنیا قرار داشــتیم. همین چندماه 
قبــل نیــز در جایگاه شــانزدهم قرار داشــتیم. ترکیه که 
پیــش از ایــن هفدهــم جهــان بود، بــه رتبــه ۱4 صعود 

کرده است.

  QS رتبه بندی
رتبه بندی موسسه QS یکی از معتبرترین رتبه بندی های 
جهانی دانشگاه ها است که توسط این موسسه  هرسال 
منتشر می شــود. این رتبه بندی دانشگاه ها و موسسات 

آموزشــی را بــر اســاس معیار هــای مختلفــی ارزیابی و 
دسته بندی می کند.

رتبه بندی جدید QS نشان از افت جایگاه دانشگاه های 
دولتی ایران در ســطح بین المللی دارد و بررسی نتایج 
ایــن رتبه بنــدی حاکــی از کاهــش امتیــازات برخــی از 
مطرح ترین دانشگاه های کشور در شاخص هایی مانند 

پژوهش، اثرگذاری علمی و شهرت بین المللی است.

چه شد و چرا؟  
پیش از شــروع بررســی نتایج این آمــار، باید گفت این 
جداول و اعداد و ارقام یک تحلیل است که در نتیجه آن 
نه به کسی جایزه  می دهند و نه از کسی چیزی می گیرند. 
امــا وجهــه  درواقــع ســودوضرر مــادی درکار نیســت 
بین المللی، احتمال همکاری در پروژه های تحقیقاتی 
در  بین المللــی  ســرمایه گذاری های  و  جهــان  بــزرگ 

کشورمان را محدود خواهد کرد.
نخســتین دلیــل کــه پــس از ایــن آمار بایــد ذکر شــود، 
عدم تخصیص بودجه مناســب به کارهای تحقیقاتی 
اســت. معاون پژوهش وزارت علــوم دراین باره و پس 
از مشــاهده این آمــار جهانی اظهار کرده اســت: »طبق 
قانون، حجم ســرمایه گذاری در زمینه تحقیق توســعه 
باید به دو درصد از کل بودجه کشور برسد؛ در حالی که 
این رقم اکنون کمتر از نیم درصد است. البته قانون گذار 
به درســتی قوانیــن را تعریــف کرده اســت و منافاتی با 
وظایف ما ندارد. رتبه علمی کشور تنها مربوط به وزارت 
علوم نیست و ۵۰ درصد مربوط به این وزارتخانه است. 
فعالیت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی و 
دانشــگاه آزاد اسلامی و دانشگاه های متعلق به وزارت 

علوم برآیند رتبه علمی کشور را می سازد.«
علت دیگر، که شــاید تصورش ســخت باشــد که حتی 

پایش به این حوزه هم باز شده اســت، تحریم هاســت. 
از  را  پژوهشــگر  و  محقــق  دســت  یکســو  از  تحریــم 
فناوری هــای روز جهانــی کوتاه کرده و از ســوی دیگر در 
زمینــه همکاری هــای جهانــی محدودیت هــای جدی 
ایجــاد کرده اســت. از دل همیــن بحــران، یــک بحــران 
اساســی دیگر متولد می شــود که مســئله فرار مغزها و 
مهاجرت نخبگان اســت. در شــرایطی که پژوهشگر نه 
پول دارد و نه دسترسی، قطعا نسبت به فضایی که در 
آن بودجه، امکانات و دسترسی ها فراوان است، وسوسه 
می شود. آخرین دلیل را می توان این دانست که ما هنوز 
در حداقل هــا و الزامی تریــن امکانــات با هــم به توافق 
نرســیده ایم. ســازه برخــی ســاختمان های تحقیقاتــی 
و دانشــگاهی در شــرایطی اســت که تذکر آتش نشــانی 
می گیــرد. خیلی از اســاتید و دانشــجویان اخراجی )که 
البته اکثریت قریب به اتفاق آنان بازگشــتند(، دغدغه 
ممنوعیــت از کار و تحصیــل را دارنــد و در ایــن فضــا 
نمی تــوان کار پژوهشــی انجــام داد و خیلــی مــوارد و 
دغدغه های دیگر. در انتها محض اطلاع خالی از لطف 
نمی دانیــم متذکر شــویم ایران حدود ۱۲ ســال جایگاه 
اول منطقه را از نظر علمی داشت. ترکیه امروز از ایران 
پیشی گرفته و اول اســت. عربستان نیز سایه به سایه در 
تعقیب است. مثلا در حوزه انتشارات علمی، داده های 
پایــگاه اســکوپوس نشــان می دهد کــه انتشــارات ایران 
در ســال جاری )تا ۳۱ آگوســت ۲۰۲۴(، ۵۱ هــزار و ۶۶۳ 
مورد اســت. عربســتان با ۴۸ هــزار و ۶۹۹ انتشــارات در 
رتبه بنــدی جهانــی، در رتبــه هجدهــم و در یک قدمی 
ایران قرار دارد. یعنی با لحظه ای غفلت و پیشی گرفتن 
عربســتان، به جایگاه ســوم منطقه ســقوط می کنیم و 
بازگشــت به جایــگاه واقعی مان که نخســت اســت، تا 

سال ها رویا خواهد شد.

به مناسبت روز پژوهش؛ نگاه »جمله« به آخرین آمار مربوط به رتبه علمی 
کشورمان براساس رتبه بندی های معتبر 

تیراندازی به یک خودرو و لغزش در مسیر قله  علم
یک داروخانه در زابل 

فرمانــده انتظامی شهرســتان زابــل اعلام کــرد: پلیس عاملان تیرانــدازی به 
سمت خودروی یک شهروند و یک داروخانه را شناسایی و دستگیر کرد.

»ســرهنگ حمیــد نــوری«، فرمانــده انتظامی شهرســتان زابل از دســتگیری 
عاملان تیراندازی به سمت خودروی یک شهروند در یکی از محلات زابل خبر 
داد و گفت: پس از دریافت گزارش تیراندازی از مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰، 
تحقیقات می دانی نشان داد که شخصی به دلیل اختلافات قبلی با استفاده از 

سلاح شکاری به سمت خودروی یک شهروند تیراندازی کرده است.
وی با بیان اینکه این تیراندازی فقط به خودرو خسارت وارد کرده و هیچ آسیبی 
به افراد نرسیده است؛ افزود: عامل تیراندازی پس از متواری شدن شناسایی و 

در مخفیگاهش دستگیر شد.
فرمانده انتظامی شهرستان زابل خاطرنشان کرد: همچنین در عملیاتی دیگر، 
پلیس موفق شد فردی را که با سلاح شکاری به سمت یک داروخانه تیراندازی 

کرده بود، دستگیر کند و پرونده های متهمان به مراجع قضائی ارجاع شد.

تصادف هولناک فرماندار 
آوج در جاده یخ زده 

قزوین-زنجان
 

معاون سیاســی فرمانداری آوج از وقوع ســانحه رانندگی بــرای فرماندار این 
شهرســتان خبر داد و گفت: خوشــبختانه حــال عمومی فرمانــدار آوج خوب 

است.
»حمیــد صوفــی«، معاون سیاســی فرمانــداری آوج، با بیان اینکــه صبح روز 
گذشــته حوالی ساعت ۹، وحید زرگر، فرماندار این شهرســتان از قزوین عازم 
محــل کار خــود بود، گفت: در این مســیر و در آزادراه قزویــن - زنجان، حوالی 
مجتمــع خدمــات رفاهــی ترنج به علت لغزندگــی و یخ زدگی ســطح جاده 

کنترل خودرو از دست وی خارج و از جاده منحرف شد.
وی ادامه داد: فرماندار این شهرستان بلافاصله توسط نیرو های امداد و نجات 

به بیمارستان شهید رجایی قزوین منتقل شد.
معاون سیاســی فرمانداری آوج، با اشاره به اینکه فرماندار آوج در این حادثه 
از ناحیه کمر و سر دچار آسیب جزیی شد، خاطرنشان کرد: حال عمومی وی 

خوب و در حال حاضر نیز در بیمارستان تحت نظر پزشکان قرار دارد.

قتل وحشیانه جوان ۲۹ ساله در بهشهر؛

اختلاف شخصی پایانی 
خونین داشت

  
قاتل جوان ۲۹ ساله تنها لحظاتی پس از ارتکاب به جرم دستگیر شد.

ســرهنگ »علی اکبر قلی پور« فرمانده انتظامی شهرستان بهشهر در تشریح 
جزئیات این خبر اظهار داشت: در پی اعلام مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ مبنی 
بر وقوع یک فقره تیراندازی در شهرستان بهشهر، بلافاصله ماموران انتظامی 

به محل اعزام شدند.
وی افــزود: مامــوران پلیــس در تحقیقــات بیشــتر متوجــه شــدند بــر اثــر این 
تیرانــدازی، جوانی ۲۹ ســاله مورد اصابت گلوله قرار گرفته و پــس از اعزام به 

بیمارستان فوت کرد.
فرمانده انتظامی شهرستان بهشهر، ادامه داد: ماموران با اقدامات اطلاعاتی 

پس از شناسایی قاتل، وی را پس از هماهنگی مراجع قضائی دستگیر کردند.
ســرهنگ قلی پــور با اشــاره به اینکه متهم علــت و انگیزه قتــل را اختلافات و 
درگیری شخصی اعلام کرد، بیان داشت: متهم پس از تشکیل پرونده جهت 

سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شد.

شب وحشتْ در مازندران با ۱۴ پس لرزه؛

 زلزله از زیرآب آغاز شد
 و در سوادکوه ویرانی به 

بار آورد
 

زلزله شبانه جمعه، ۲۳ آذر ماه، بر اساس ارزیابی های اولیه تا صبح روز شنبه 
به ۲۵ واحد مسکونی در ۲ شهرستان سوادکوه و سوادکوه شمالی خسارت زد.

»محمدی شــیرکلایی«، مدیرکل مدیریت بحران استانداری مازندران گفت: 
زلزله شبانه جمعه، ۲۳ آذر ماه، بر اساس ارزیابی های اولیه تا صبح روز شنبه 

به ۲۵ واحد مسکونی در ۲ شهرستان سوادکوه و سوادکوه شمالی خسارت زد.
 وی با بیان اینکه این خســارت ها جزیی و در حد ترک خوردگی دیوار و ســقف 
منــازل بود، عنــوان کرد: گروه هــای ارزیابی به مناطق زلزله زده اعزام شــدند و 

ارزیابی از خسارت ها همچنان ادامه دارد.
 بــه گفتــه مدیرکل مدیریت بحــران اســتانداری مازندران، چندیــن گروه های 
امدادی از دیشب در آماده باش هستند و به خاطر احتمال بروز پس لرزه ها در 

شهرستان های سوادکوه و سوادکوه شمالی مستقر هستند.
محمدی با اشاره به اینکه پس از زلزله جمعه شب زیراب ۱۴ پس لرزه نیز در 
این منطقه احساس شده بود، گفت: زمین لرزه ۴. ۵ ریشتری حوالی ساعت ۲۲ 
شــامگاه جمعه شهر زیراب را لرزاند و در شهر ها و روستا های اطراف سوادکوه 

نیز احساس شد.
 همچنین مدیرعامل شرکت گاز مازندران خاطرنشان کرد: در پی وقوع زلزله 
۴. ۵ ریشــتری زیرآب مازندران، تأسیســات گازی آسیبی ندید و شبکه گاز این 

شهرستان پایدار است.

 جیم کری
 با »ماسک« برمی گردد

حواشی سریال »۸۷ متر« ساخته »کیانوش 
عیاری« پایان ندارد؛

 قدر پیشکسوتان را
جیــم کری که ســال ۱۹۹۴ در کنار کامــرون دیاز در کمدی »ماســک« بازی کرد،  زودتر بدانیم

 گفتــه اســت حاضر اســت یک بار دیگر آن ماســک ســبز به یادماندنــی را روی
صورتش بگذارد.

وی به تازگی در یک مصاحبه گفته است آمادگی دارد تا بار دیگر نقش خود را 
در دنباله »ماسک« ایفا کند.

کری گفت: فقط باید ایده درســتی وجود داشــته باشــد. اگر کســی ایده درســتی 
داشت، حدس می زنم، بشود. واقعاً بحث پولش نیست. اگر درباره پول حرف 
می زنــم، شــوخی می کنم... امــا هرگز نمی دانــم، چه می شــود. درباره بعضی 
چیز ها نمی شود با قطعیت حرف زد. گفتم می خواهم بازنشسته شوم، اما فکر 
می کنم بیشــتر به استراحت نیاز داشتم، زیرا به محض 
اینکــه یک ایده خوب به ســراغ شــما می آید، 
یا گروهــی از افرادی که واقعــاً از کار کردن با 
آن ها لذت می بردید آماده هستند 
و خیلی چیز های دیگــر، آن وقت 

همه چیز تغییر می کند.
»ماســک« دربــاره یــک کارمند 
بانک به نام اســتنلی ایپکیس 
)کری( بود که با گذاشــتن یک 
ماسک روی صورتش، به یک 
ابرقهرمان شــیفته بدل می شد. 
در این فیلم کامرون دیاز و پیتر ریگرت نیز 

بازی کرده بودند.

به راســتی دیــدن مصائــب و مشــکلات فیلم ســازی، بــرای کســانی کــه تازه 
می خواهند به این عرصه وارد شــوند ترســناک اســت. یکــی از مصادیق آن 
سریال »۸۷ متر« ساخته »کیانوش عیاری« است که مشکلش حل نمی شود 
و حتــی معلوم نیســت کــه چرا حــل نمی شــود. در تازه ترین خبــر، »مهدی 
مطهر«، مدیر محتوایی روبیکا گفت: »روبیکا تمایل دارد که این اثر را پخش 
کند و مذاکراتی در این زمینه انجام شده است، اما هنوز به نتیجه نرسیده ایم. 
« مهرمــاه ســال جاری هــم کیانــوش عیــاری گفت که قــرار بود بــا همراهی 
تلویزیون این سریال را به پلتفرم ها ارائه دهیم، به همین خاطر آن را از ۴۳ 
قسمت به ۳۵ قسمت رساندیم و همین کاهش تعداد قسمت هم می تواند 

مخاطبان را جذب کند. اردیبهشت هم می گفتند که 
قرار است از شبکه اول سیما پخش شود و نشد.

 لازم می دانیــم یک واقعیت تلخ بگوییم. چراکه 
یــادآوری یــک واقعیت تلــخ، بهتر اســت از اینکه 

دیــر شــود و کاری از دســتمان ســاخته نباشــد. 
عیاری بیمار اســت و به تازگی از بیمارستان 

مرخص شده است. قدر پیشکسوتانمان 
را تــا وقتــی کــه سایه شــان بــالای ســر 
 سینماســت بدانیــم کــه پــس از آن به

 کار نمی آید.

سینما فیلم

سرویس فرهنگ و اجتماعی
جمله

مستند »پرواز در مه«، ساخته »مجتبی امینی«، دبیر 
ســابق جشــنواره فیلم فجر و کارگــردان و تهیه کننده 
جشــنواره  هجدهمیــن  ویــژه  نمایــش  بخــش  در 
»ســینماحقیقت« اکــران شــد. ایــن مســتند روایــت 
آخرین سفر استانی و آخرین مأموریت رئیس جمهور 
شهید است که از بدو شروع سفر تا پایان سفر را روایت 
می کنــد. ۷۰ درصد تصاویــر هم تا امروز نشــان داده 

نشده و بدیع است.
امینی در این باره گفته اســت: »ســعی مــا این بود که 
یــک روایت صادقانــه از آخرین ســفر رئیس جمهور 
را به تصویر بکشــیم و از ابعاد مختلف به این حادثه 
ناگوار بپردازیم. این مســتند ملودرامی شده است که 
به نظرم در تاریخ تصویری مســتند کشــور به یادگار و 
مانــدگار خواهد مانــد. تلاش ما این بــوده که با تمام 
حس وحالــی خودمان، زمانی که در میــدان بودیم و 

شرایط را دیدیم این مستند را بسازیم. مستند از زبان 
همراهان رئیس جمهور در این سفر روایت می شود و 
همه تصاویر بکر و واقعی هستند و به همه چیز خیلی 

مستند و شفاف پرداخته شده است. «
ایــن تهیه کننــده درباره اینکــه چرا در این مســتند به 
دلائــل ســقوط و مطالبــات عمومــی از ایــن اتفــاق 
پرداختــه نمی شــود و خانواده شــهید رئیســی نیز در 
میــان راویان نیســتند، بیان کــرد: »ما در این مســتند 
بــه روایــت آخرین ســفر و حادثه ســقوط هلیکوپتر و 
عملیات جســتجو و پیدا کردن پیکــر رئیس جمهور و 
هیئت همراهشــان پرداختیم و به نظرم جا دارد این 
مستند یک قســمت دومی هم داشته باشد و روایت 
دومــی هم مطرح شــود اما باید کمی زمــان بگذرد و 
بین این اتفاق فاصله بیفتد چون هم ابهامات زیادی 
مطرح اســت و هم افکار عمومــی مطالباتی دارد که 
خیلی مهم اســت شــفاف و صریح به آن پاسخ داده 
شــود. از این رو پرداختن به این مســأله گذشت زمان 

را می طلبد. «
امــا مــا یــک نفــر را می شناســیم کــه ابهامــی در این 

خصوص ندارد. »کامران غضنفری«، نماینده مردم 
تهــران در مجلــس گفــت: »رئیســی را بــه شــهادت 
رســاندند، اما آن را به یک توده ابر نســبت می دهند. 
عجب ابر متراکم هوشمندی! « گویا باید از غضنفری 
بپرسیم تا ماجرا را برایمان کامل تعریف کند. حتماً 
هــم باید ایــن کار را انجــام داد چراکه نمی شــود یک 
ادعایی مطرح شــود و همین طور مســکوت ر ها شود. 
ضمن اینکه یادآور می شویم برای مطرح شدن و در 
صــدر اخبار قــرار گرفتن، راه های دیگری هم هســت 
و مثــلاً می توان مشــکلات مــردم را فریــاد زد. اگرچه 
درخواســت بررســی پرونده ســقوط هلیکوپتر حامل 
رئیس جمهــور هــم مطالبــه مردمی اســت، اما یک 

ادعای غیر مستند، تنها دستمایه دشمنان می شود.

به بهانه پخش مستند »پرواز در مه«؛ پربازدید شدن یک ادعای غیرمستند درخصوص 
شهادت رئیس جمهور سابق

کنی مطرح شدن به قیمت شایعه پرا

اختصاصی
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حــوادث

»موسی کلیم ... )ع(« با تکنولوژی 
تولید مجازی آماده می شود

ابراهیــم حاتمی کیا در تلاش اســت تــا با اســتفاده از تکنولوژی تولید 
مجــازی بــرای اولین بــار در ایران، نســخه ســینمایی و پیش نمایش 
»موســی کلیم... )ع(« را برای حضور در چهل وســومین جشنواره فیلم فجر 

آماده کند.
محمدباقــر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی با همراهی مســئولان 
صداوســیما در روز های پایانی فیلمبرداری نســخه ســینمایی این پروژه، سر 
صحنــه آن حضور پیدا کــرد و از نزدیک در جریان مراحــل تولید این اثر قرار 

گرفت و از کارگاه ها و استودیوی بزرگ جنبی سریال دیدن کرد.
نســخه پیش نمایــش »موســی کلیــم... )ع(« ماننــد نســخه ســریال آن، بــا 
تکنولوژی نوین تولید مجازی آماده می شود که بخشی از تکنولوژی آن توسط 

جوانان متخصص کشور زیرنظر ابراهیم حاتمی کیا بومی شده است.
فیلم و سریال »موسی کلیم ...)ع(« محصول مرکز سیمافیلم بوده و عوامل 
این پروژه بعد از اتمام و آماده سازی این نسخه، بلافاصله فیلمبرداری فصل 

اول سریال را آغاز می کنند.

»اتابک پورنادری« سرپرست 
اداره کل هنر های نمایشی شد

نــادره رضایی معــاون امور هنری طی حکمی اتابک پورنــادری را به 
عنوان سرپرست اداره کل هنر های نمایشی منصوب کرد.

نادره رضایی در حکم اتابک پورنادری آورده اســت: »جناب آقای پورنادری 
ضمن تشکر از قبول زحمت نظر به ضرورت ساماندهی امور جاری در اداره 
کل هنر هــای نمایشــی تا تعیین تکلیف مدیــر کل، به موجــب این حکم به 

عنوان سرپرست اداره کل هنر های نمایشی منصوب می شوید.
بدیهی است همکاران گرامی مساعدت بایسته و همکاری لازم را با جنابعالی 

خواهند داشت. «
معــاون هنری در پایــان از فعالیت های حمید نیلی در زمان مســئولیت نیز 

قدردانی کرد.

»در آغوش درخت« و 
»عطرآلود« به هند  می روند

فیلم سینمایی »در آغوش درخت« به کارگردانی بابک خواجه پاشا   
و تهیــه کنندگــی ســجاد نصراللهــی نســب و محمدرضــا مصباح و 
»عطرآلود« به کارگردانی هادی مقدم دوست و تهیه کنندگی یوسف منصوری 

در بخش رقابتی جشنواره چنای هند حضور دارند.
جشــنواره بین المللــی فیلــم چنــای )CIFF( در شــهر چنــای، هند و توســط 
انجمن ســینمایی، بنیاد تقدیر از ســینمای هند، حمایت دولت تامیل نادو، 
اتاق بازرگانی فیلم هند جنوبی و فدراسیون فیلم هند برگزار می شود. درک 
فرهنــگ ملــل دیگر و طرح برتری هنر ســینما، کمک بــه درک و قدردانی از 
فرهنــگ فیلم ملل مختلــف در زمینه اخلاق اجتماعــی و فرهنگی و ترویج 

دوستی و همکاری بین مردم جهان از اهداف جشنواره است.

توسط گروه هنری آیتیست؛
نمایشگاه گروهی »تاریخ معاصر« 

در روسیه برگزار می شود
 نمایشگاه گروهی هنر های تجسمی و صنایع دستی »تاریخِ معاصر« 
گروه هنری آیتیســت، با شــرکت ۱۹ هنرمند ایرانی، امــروز به صورت 

آنلاین در کشور روسیه به نمایش گذاشته می شود.
مرکز گردشگری خلاق ایران، روما پالس، گروه هنری آیتیست و مؤسسه رواد 
التجارة الانتاج العالمی، برگزارکنندگان این نمایشگاه گروهی هستند و آیناز 
زارعی نقاش و مدیر گروه هنری آیتیست، کیوریتوری رویداد را بر عهده دارد.

اسامی هنرمندان شرکت کننده در رویداد به این شرح است: فاطمه قناعتی، 
فرانــک عیدی زاده، میرفرهاد مقیمی، صدف ملازاده قمی، روشــنک ملک 
زاده گان، نســیم شــیرازی مرادآبــادی، نازیــلا کاکیا، مهشــید میراب، ســمیه 
رحیمــی، مریــم هزارخانی، مریــم رجائی قهنویــه، هیرو رمضانــی، فاطمه 
غفوری پــور، زهرا پســندیده طالمی، غزل اســدی، معصومــه طارمی، هانیه 

روشن شاد، مزدک نظری، افسانه تابع.
علاقه مندان به هنر های تجســمی برای تماشــای ۲۰ اثــر راه یافته به »تاریخ 
معاصر« می توانند تا روز جمعه، ۳۰ آذر ۱۴۰۳ به سایت رسمی مؤسسه رواد 
التجارة الانتاج العالمی به نشــانی http://aynazzareiiraaa.com/ مراجعه 

کنند.

وزارت ارشاد:
نادره رضایی ویدئوی خواننده زن 

را لایک نکرده است
 روابــط عمومی معاون امور هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
دربــاره خبری که در شــبکه های اجتماعی مبنی بر تائید یا اصطلاحاً 
پسندیده شدن )لایک( پست )ویدئوی( یک خانم خواننده در فضای مجازی 

منتشر شده، توضیح داد:
»بدیهی اســت که معاون هنری به منظور اطــلاع از موضوعات روز و مطرح 
حــوزه فعالیــت خود، بــه صفحه مذکــور در فضای مجــازی مراجعــه و این 
ویدیوی پربازدید شــده اخیر را مانند بســیاری دیگر از کاربران، مشاهده کرده 
است؛ اما صفحه ایشان را دنبال نکرده و محتوای منتشره تائید )لایک( نشده 
اســت و آنچه در این ارتباط در حال انتشــار در فضای مجازی اســت، خلاف 

واقعیت بوده و تکذیب می شود.
معــاون امــور هنری بــا توجه به مســئولیتی کــه در عرصه هنر هــای گوناگون 
از جمله موســیقی دارد، بر آن اســت کــه خود یا همکاران ایشــان همه اخبار 
و محتوا هــای ایــن حــوزه را در رســانه های مختلــف دنبــال کننــد و در تلاش 
هســتند که در چارچوب حاکمیت قانون و اخلاق، حداکثر خدمات رســانی و 
پاســخگویی به هنرمندان را داشته باشد. بدیهی اســت که این تلاش، بدون 

اطلاع از محتوای روز در فضای مجازی ممکن نخواهد بود.
ضمن تشــکر از دغدغه های بیان شده، رسالت همه رسانه ها و خبرنگاران را 
انتشــار اخبار به صورت دقیق و پرهیز از هرگونه بی دقتی و تحریف واقعیت 

می دانیم.
معاونــت امور هنــری نکات مطروحه همــه دغدغه مندان این حــوزه را ارج 
می نهد و از آن در جهت پیشــبرد حــوزه اهداف و فعالیت های این معاونت 

استفاده خواهد کرد.
معاونــت هنری در عین حال با توجه به تأکید این معاونت بر عدم صحت 
موضوع حاشیه اخیر درباره حمایت این مجموعه از کنسرت اخیر به هر نحو، 
از همگان درخواســت می کند که حاکمیت قانون در تمــام حوزه ها از جمله 
حوزه رسانه، موسیقی و... را از تمام فعالان این حوزه ها طلب کنند و از افتادن 

در ورطه بی اخلاقی تحریف خودداری نمایند. «

پخش کارتون »کشتی گیران« در 
نوروز ۱۴۰۴

 پویانمایی »کشتی گیران« تازه ترین تولید مرکز پویانمایی صباست که 
قرار است در نوروز ۱۴۰۴ از تلویزیون پخش شود.

مجموعه انیمیشــن »کشــتی گیران« در ۵۲ قســمت ۱۵ دقیقه ای به 
ســفارش مرکز پویانمایــی صبا به تهیه کنندگی ســعید جلالیــه و کارگردانی 

کیانوش عابدی در حال تولید است.
تاکنون هشت قسمت از این انیمیشن به پایان رسیده و قرار است بخش های 

نخستین آن از نوروز ۱۴۰۴ به روی آنتن برود.

۰4

J O M L E H

 J O M L E H O N L I N E . I R

امروز در تقویم: در كرج مدرسه عالي فلاحتْ تأسيس و شروع به كار كرد چند متخصص خارجي در اين مدرسه تدريس مي كنند. )1307ش(  l مراسم افتتاح دوره هشتم قانونگذاري طي تشريفاتي برگزار شد.)1309ش( l پيمان دوستي بين ايران و ژاپن به تصويب مجلس رسيد. )1318 ش(

Cultural & social



در نشست کارگروه حمل ونقل دریایی مجمع تشخیص مصلحت نظام به میزبانی سازمان بنادر و دریانوردی تأکید شد؛

بیش از ۱۵۰ همت پروژه دریایی و بندری در دست اجراست

۰۵  J O M L E H O N L I N E . I R

امروز در تقویم: دكتر مصدق نخستْ وزير درباره شروع انتخابات دوره هفدهم نطقي در راديو ايراد كرد )1330 ش( l درگذشتْ "ابن هيثم" رياضي دان و فيزيك دان شهير اسلام)430 ق( l  رحلتْ "جعفر بن حسن" معروف به "محقق حلي" دانشمند و عالم بزرگ شيعي)676 ق(

راه ومسکن

مجمــع  دریایــی  ونقــل  حمــل  کارگــروه  نشســت  ســومین 
تشــخیص مصلحــت نظــام، بــا هــدف ارزیابــی روش هــای 
اجرایی ســازی سیاســت های توســعه دریامحور بــه میزبانی 
ســازمان ســازمان بنادر ودریانوردی و با حضور معاون وزیر 

راه وشهرســازی و مدیرعامل این سازمان برگزار شد.
علی اکبــر صفایــی در ایــن نشســت کــه فرهــاد صالحیــان، 
تشــخیص  مجمــع  ونقــل  وحمــل  عمــران  مدیرکمیتــه 
مصلحت نظام، محمدراســتاد، مدیرعامل ســابق ســازمان 
بنــادر و دریانــوردی و رئیــس کارگــروه حمل و نقــل دریایی 
مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام، محمدرضــا مــدرس 
خیابانی مدیرعامل شــرکت کشــتیرانی جمهوری اسلامی و 
جمعــی از مدیران ارشــد ارگان های دریایــی و صاحبنظران 
حضــور  کشــور  نقــل  و  حمــل  حــوزه  صنفــی  انجمنهــای  و 
داشــتند، بــا ارائه عملکــرد وزارت راه و شهرســازی در حوزه 
دریایــی و بنــدری در چارجــوب سیاســت های کلــی توســعه 
دریامحــور، تأکیــد کــرد: دولــت چهاردهــم، با تعییــن آقای 
علــی عبدالعلــی زاده، به عنــوان نماینده رئیــس جمهور در 
هماهنگــی اجــرای سیاســت های کلــی توســعه دریــا محور، 

اولین گام مثبت را در این زمینه برداشــته است.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی بــا اشــاره بــه برگــزاری چهار 
نشســت ویــژه اجــرای سیاســت های توســعه دریامحــور بــا 
حضــور رئیس جمهــور بــا اولویــت توســعه ســواحل مکران، 
اظهــار داشــت: در همیــن راســتا و بــه منظــور هم افزایی در 
راه،  وزارت  نماینــدگان  از  متشــکل  کارگروهــی  کشــور،  کل 
ســتاد کل نیرو هــای مســلح، ســازمان برنامــه و بودجه و دو 
نفــر از نخبــگان بخش خصوصی به ریاســت نماینده رئیس 

جمهوری، تشکیل شده است.
صفایــی، طــرح جامــع توســعه دریامحــور را یــک تکلیــف 
ملــی توصیف کــرد و گفت: عــلاوه بر طرح جامــع دولت در 
حــوزه توســعه دریامحور، در برنامه هفتم توســعه نیز به دو 
موضوع اقتصاد دریا و ترانزیت توجه ویژه ای شــده است که 

هم راســتا با سیاست های کلان توسعه دریامحور است.
بــه  اشــاره  بــا  بنادرودریانــوردی  ســازمان  مدیرعامــل 

نُه گانــه  بند هــای  اجــرای  بــرای  ســازمان  ایــن  اقدامــات 
توســعه دریامحور، اعلام کــرد: هم اکنون بیــش از ۱۵۰ هزار 
میلیــارد تومان)همــت( پــروژه بــزرگ دریایــی و بنــدری در 
زیرســاخت ها و روبنا ها در دســت اجراســت کــه تعداد قابل 

توجهی از آن ها به بهره برداری رســیده است.
صفایــی یکــی از اقدامــات ارزنــده وزارت راه طی ســه ســال 
گذشــته را ســاخت، خریــد و نوســازی شــناور های تجــاری و 

خدماتــی عنــوان کــرد و گفــت: در دریــای خــزر با ســاخت و 
خریــد شــناور های جدیــد، ظرفیت نــاوگان تجاری کشــور به 
۸۷ فرونــد رســیده اســت کــه ظرفیت ناوگان کشــور روســیه 

بسیار نزدیک شده است.
مدیرعامــل ســازمان بنادرودریانوردی، نوســازی تجهیزات 
دریایــی و بنــدری را از دیگــر اقدامــات ایــن ســازمان بــرای 
دریامحــور  توســعه  ابلاغــی  سیاســت های  اجرایی ســازی 
دانســت و گفت: بــه رغم تحریم هــای ظالمانه، با اســتفاده 
از ظرفیــت و تــوان داخلــی، هــم اکنــون بیــش از ۸۰ درصد 
تجهیــزات دریایی و بندری کشــور حالت آماده به کاری و در 

چرخه فعالیت روزانه قرار دارند.
صفایی با اشــاره بــه تخصص وزیر راه دولــت چهاردهم در 
حوزه شهرســازی و معماری شــهری و پیگیری های مجدانه 
توســعه  سیاســت های  ســریع تر  هرچــه  اجــرای  بــرای  وی 
دریامحــور، افزود: بــا همت وزارت راه، طرح جامع توســعه 
ســواحل مکران، با نگاه جمعیت پذیری در دســت مطالعه 

و اجرا قرار دارد.
بنا بر این گزارش، در این نشســت همچنین جلیل اسلامی، 
معــاون امور بندری و اقتصادی ســازمان بنادر نیز گزارشــی 
از عملکــرد ایــن ســازمان در بخش هــای مختلــف ارائه کرد 
و از میانگیــن رشــد ۱۵ درصــدی عملکرد بنــادر تجاری خبر 
داد و گفــت: طی ســه ســال گذشــته، در تمام شــاخص های 
بنــدری و دریایــی؛ خدمات امداد و نجــات؛ امور دریانوردان 
و صدور گواهینامه های دریایــی؛ ایمنی و امنیت دریانوردی 
و حفاظــت از محیــط زیســت دریایــی رونــد رو بــه رشــدی 

مشاهده می شود.

اخبــار کوتاه

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری:
صنعت حمل ونقل هوایی پیشران 

توسعه هر کشور است
    »حســین پورفرزانــه«، رئیــس ســازمان هواپیمایی 
نمایشــگاه  دوازدهمیــن  حاشــیه  در  کشــوری 
بین المللی هوایی کیش، اظهارداشــت: صنعت 
حمل ونقل هوایی پیشــران توســعه هر کشــور به 
شمار می رود و به دلیل پیشرفت های چشمگیر، 
نیازمنــد مشــارکت عمومــی اســت، بــر همیــن 
اســاس گســترش ادبیــات صنعــت هوانوردی در سراســر کشــور امری 

ضروری است.
وی افــزود: زنجیره تأمین چــه در تولید دانش و چه در تولید قطعه، از 
اهمیت بالایی برخوردار اســت و در همین راســتا یکی از رســالت های 
کــردن  و فعــال  ایجــاد رغبــت  مهــم ســازمان هواپیمایــی کشــوری، 

شرکت های دانش بنیان، علمی و پژوهشی در سطح کشور است.
پورفرزانــه بــا بیان اینکه در ســایر کشــور ها ســرریز دســتاورد های حوزه 
هوایی در ســایر صنایع مورد اســتفاده قرار می گیرد، خاطرنشــان کرد: 
چنانچه شــرکت های دانش بنیان در ســطح کشور و ســایر شرکت های 
فعــال و پیشــرفته در صنایــع دیگــر بــه ســوی فعالیــت در صنعــت 
هوانــوردی ترغیب و هدایت شــوند، به طور حتــم؛ ارتقا لیگ صنعت 

هوانوردی را شاهدخواهیم بود.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی، بیان داشــت: بحــث تکنولــوژِی و اخذ 
اســتاندارد های ســختگیرانه دو موضــوع اصلــی در ایــن صنعــت بــه 
شــمار می رود، بنابراین ســازمان هواپیمایی کشــوری اقدامات ویژه ای 
در حوزه هــای حمایتــی از جملــه صندوق های حمایتــی مالی تا دفاتر 
کارگــزاری مختلف، به منظور تســریع در اخذ گواهینامه های لازم را در 

دستور کار قرار داده است.
رئیــس ســازمان هواپیمایی کشــوری بابیان اینکه بیش از ۴۰۰ شــرکت 
دانــش بنیــان در حــوزه هوایــی در ســطح کشــور فعــال اســت، گفت: 
بایــد شــرکت های فعــال دانش بنیان در سراســر کشــور توســعه یابند 
و در صورتــی کــه دغدغه تمام افــراد فعال در حوزه های پژوهشــی در 
بخش هــای مختلــف، بــه صنعت هوانــوردی گــره زده شــود، صنعت 

هوانوردی پیشرو و متعالی خواهد شد.

در پی پیش بینی بارش سنگین برف؛
آماده باش کامل فرودگاه بین المللی 

مشهد
     »محمود  امانی بنی«، مدیرکل فرودگاه های اســتان 
عملیــات  کمیتــه  نشســت  در  رضــوی  خراســان 
زمســتانی که با حضــور معاونان و رؤســای ادارات 
برگزار شــد، اظهار کرد: با توجــه به پیش بینی های 
هواشناسی نســبت به بارش شدید و سنگین برف 
در ســطح اســتان و شــهر مشــهد تمامی مدیران، 
کارشناســان و پرســنل از آمادگــی همه جانبــه و کامل جهــت یخ زدایی، 
برف روبــی و عملیاتی نگه داشــتن فرودگاه بین المللی مشــهد مقدس 

برخوردار باشند.
مدیرکل فرودگاه های استان خراســان رضوی با بیان اینکه ماشین آلات 
و تجهیــزات لازم به منظور برف روبی و یخ زدایی ســطوح پروازی، اپرون 
و لندســاید فــرودگاه بین المللی مشــهد در آمادگی کامل اســت، افزود: 
در این شــرایط جوی باید همت و تلاش پرســنل و کارشناســان فرودگاه 
بین المللی شــهید هاشــمی نژاد عدم توقف خدمات رســانی بــه زائران 

علی بن موسی الرضا )ع( باشد.
امانی بنــی همچنیــن توصیــه ای به زائران و مســافران رضوی داشــت و 
گفــت: زائــران و مســافران علی بن موســی الرضا )ع( می تواننــد پیش از 
عزیمــت به فرودگاه بین المللی شــهید هاشــمی نژاد مشــهدمقدس با 
اطلاعات پرواز فرودگاه با شــماره ۱۹۹ یا تلفن مستقیم ۰۵۱۳۳۴۰۰۰۱۹ 

الی ۲۳ تماس حاصل کنند.

معاون راهداری سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای خبر داد؛

پایگاه های راهداری برای 
بارش های پیش رو در آماده باش 

کامل هستند
       »مهــران قربانــی«، معــاون راهــداری ســازمان 
راهــداری و حمل ونقل جاده ای گفت: با توجه به 
هشدار سطح نارنجی ســازمان هواشناسی کشور، 
احتمال بارش برف، کاهش شدید دما و احتمال 
یخ زدگــی و اختلال در محور های شــریانی کشــور 
وجود دارد که پایگاه های راهداری، ماشین آلات و 

نیرو های راهداری در آماده باش کامل هستند.
قربانــی افــزود: عــلاوه بر ضــرورت آماده بــاش همه عوامــل راهداری 
و اســتقرار در پایــگاه راهــداری، تمهیــدات لازم و مــورد نیــاز از جملــه 
انجام تعمیرات ماشــین آلات راهداری، تجهیز راهدارخانه ها به اقلام 
ضــروری، تأمین شــن و نمک موردنیــاز و ذخیره ســوخت کافی اتخاذ 

شده است.
گفتنــی اســت بــر اســاس اطلاعیــه ســازمان هواشناســی کشــور، برای 
اســتان های نیمه جنوبی آذربایجان غربی، آذربایجان شــرقی، اردبیل، 
زنجان، کردســتان، ارتفاعات اســتان های قزوین، البــرز و تهران در روز 
جمعــه مــورخ ۲۳ آذرماه، بارش بــرف و باران، رعدو بــرق، وزش باد 
شــدید موقت، در نقاط مســتعد تگرگ، پدیده مه و کاهش محسوس 

دما پیش بینی شده است.
شایان ذکر است، پیش بینی شده که محور های چالوس هراز فیروزکوه، 
آزادراه تهــران شــمال و آزادراه قزوین رشــت نیز دارای بــارش باران و 

برف خواهند بود.

نماینده ولی فقیه بنیاد مسکن انقلاب اسلامی:

میرایی هر سازمان بدون 
جوان سازی حتمی است

       حجت الاســلام و المســلمین روحانی نژاد رئیس 
شورای مرکزی بنیاد و نماینده ولی فقیه در بنیاد 
مســکن، در جلســه شــورای اداری بنیــاد مســکن 
استان سمنان گفت: میزان و حجم فعالیت های 
جــاری بنیاد مســکن در همــه حوزه ها نســبت به 
سنوات گذشته قابل مقایسه نیست. به طور مثال 
اســتان ســمنان که از اســتان های خوب در زمین احداث مســکن است 
حدود ۸هزار واحد در طی ۴۰ ســال احداث نموده ولی در حال حاضر 

بالغ بر ۱۶۰۰ واحد در دست احداث دارد.
رئیس شــورای مرکزی بنیاد مســکن گفــت: اگر در ســازمان ها تدبیری 
بــرای جوان سازی اندیشــیده نشــود، میرایــی ســازمان حتمــی اســت 
یکــی از راه هــای بــرون رفت از این وضعیــت رفتن به ســراغ فناوری و 
تکنولوژی هــای نوین در ســاخت و ســاز اســت کــه به روز بــوده و باعث 
افزایــش ســرعت اجرا و کاهش قیمت می شــود. یکی دیگر از مســائل 
پر اهمیت این اســت که بنیاد مسکن در سراســر کشور نسبت به تولید 
مصالــح ســاختمانی اقــدام نماید کــه در وهله اول نســبت بــه تأمین 
مصالح مورد نیاز پروژه های در دســت اجرا توسط بنیاد مسکن کمک 
نمایــد و هم با عرضــه مصالح بیرون در اداره مجموعه بنیاد مســکن 

کمک شایانی را خواهد نمود.

Road.housing
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»هوشــنگ بازوند«، مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه 
هشــتمین  برپایــی  آســتانه  در  حمل ونقــل  زیربنا هــای 
نمایشگاه حمل و نقل، لجستیک و صنایع وابسته گفت: 
بــا توجه تلاش هــای قابل توجه در تدویــن برنامه هفتم 
توســعه کشــور، این عرصه می تواند بســتر مناسبی برای 
تعامــل دولــت و بخش خصوصی برای رســیدن به یک 
نقشــه راه توسعه به ویژه در زیرساخت های حمل و نقل 

کشور باشد.
معاون وزیر راه و شهرســازی هــم افزایی دولت و بخش 
خصوصــی را زمینه ســاز توســعه پایدار کشــور اعلام کرد 
و افــزود: حضــور فعــال دولــت و بخــش خصوصــی در 
نمایشــگاه های حمل و نقل می تواند زمینه ســاز توسعه 
پایــدار و بهبــود کیفیت خدمــات در این صنعت باشــد. 
همکاری های مؤثر و مشــارکت ایــن دو بخش نه تنها به 
پیشــرفت فناوری ها و بهبود زیرساخت ها کمک می کند، 
بلکه باعث ایجاد فرصت های شــغلی و رشــد اقتصادی 
نیــز خواهــد شــد. برای دســتیابی به ایــن اهــداف، ایجاد 

بســتری مناســب بــرای همــکاری و رفــع موانــع موجود 
ضروری است.

وی از اهتمام شــرکت ســاخت و توســعه برای اســتفاده 
حداکثــری از تمــام تــوان خود بــرای تأمین اعتبــار مورد 
نیــاز تکمیل پروژه هــای راه ســازی خبــر داد و اظهار کرد: 
ایجــاد زمینه های همکاری مطلــوب بین دولت و بخش 
بــرای  قانونــی  ظرفیت هــای  به کارگیــری  و  خصوصــی 
ترغیب بخش خصوصی، تسهیل در فرایند های اداری و 
قانونی، استفاده از سایر روش های تأمین مالی، بازنگری 
قوانین مشارکت برای بخش خصوصی و ارائه بسته های 
تشــویقی سرفصل های برنامه شــرکت ساخت و توسعه 
در تکمیل طرح های توسعه زیرساخت های حمل و نقل 

است.
ایــن  در  توســعه  و  ســاخت  شــرکت  اســتراتژی  بازونــد 
نمایشــگاه را ارایــه توانمندی هــا و معرفــی فرصت های 
سرمایه گذاری با تأکید بر تبیین مزایای سرمایه گذاری در 
زیرســاخت های حمل ونقل عنوان کرد و افزود: توســعه 

زیرســاخت های حمــل و نقــل تنهــا از طریــق همــکاری 
نزدیــک دولــت و بخــش خصوصــی میســر می شــود و 
شــرکت ســاخت و توســعه آمادگی خــود را بــرای ایجاد 
فضــای مناســب بــرای ســرمایه گذاری و کاهــش موانــع 
موجود بــرای مشــارکت حداکثری بخــش خصوصی به 

عنوان بازوان اجرایی دولت اعلام می دارد.
مدیرعامــل شــرکت ســاخت و توســعه حضــور دولت و 
بخــش خصوصــی به ویــژه در زمینه هایی مانند توســعه 
زیرســاخت ها، ارایــه فناوری هــای نوین و بهبــود کیفیت 
خدمات در بخش حمل و نقل را حائز اهمیت دانســت 
و تأکید کرد: نمایشــگاه حمل و نقل، لجستیک و صنایع 
وابســته فرصــت مناســبی بــرای برقــراری ارتبــاط میان 
دســت اندرکاران صنایــع زیرســاختی و بســتر مناســبی 
بــرای تضارب آرا و افــکار، تبادل علــم و دانش و تعامل 
خانواده بزرگ راه ســازی اســت تا ضمن افزایش کیفیت 
در کوتاه ترین زمان ممکن مســیر آبادانی کشــور را هموار 

سازیم.

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربنا های حمل ونقل اعلام کرد؛

آمادگی شرکت ساخت برای کاهش موانع موجود سرمایه گذاری 
بخش خصوصی

حمل و نقل

سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس:

سند هزار هکتار از اراضی 
پردیس به نام دولت خورد

پردیس

سرپرســت شــرکت عمران پردیس از صدور سند برای هزار هکتار از اراضی پردیس 
بعد از گذشت ۲۰ سال خبر داد.

»احمد مرزبان«، سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس با بیان اینکه به علت 
عدم تثبیت مالکیت دولت در گذشــته، شــاهد زمین خواری های متعدد در اراضی 
پردیس بودیم گفت: با تثبیت دولت بر اراضی پلاک پردیس بسیاری از پروانه های 

مطرح رسیدگی در مراجع قضایی تعیین تکلیف خواهد شد.
مرزبان اظهار کرد: در گذشته با پیگیری های شرکت عمران پردیس و همکاری اداره 
ثبت اســناد و املاک، اســناد حدود ۴۲۰ هکتار از اراضی پلاک ۴ فرعی از ۳ اصطلک 

شامل منطقه سیاه سنگ و جنوب این منطقه اخذ شده بود.
وی ادامه داد: اسنادی که با تثبیت مالکیت دولت همراه بود و باعث شد با پیگیری 
و دستور دادستان شهرستان پردیس، بخشی از تصرفات در اراضی ملی آزادسازی 

و رفع اثر شود.
سرپرســت شرکت عمران پردیس مجموع اســناد صادر شده در مدت کوتاه اخیر را 
بیش از هزار هکتار اعلام کرد و گفت: با پیگیری های جدی حقوقی این دستگاه برای 

مقابله با زمین خواران در شهرستان پردیس اسناد این اراضی به نام دولت خورد.
مرزبان گفت: صدور اســناد برخی از پلاک های ثبتی که در مرحله برگ تشــخیص 
باقــی مانــده و یا تبدیل تعدادی از اســناد دفترچــه ای به تک بــرگ در جلوگیری از 
زمین خواری تأثیر بسزایی خواهد داشت که این مهم در اولویت برنامه های مشترک 
شرکت عمران و اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان پردیس بوده و در دست اقدام 

است
سرپرست شرکت عمران پردیس تأکید کرد: این شرکت با هرگونه تصرف و تعرض 
به اراضی ملی به شدت برخواهد کرد و در این راه، حمایت دستگاه قضا و دادستان 

شهرستان پردیس در برخورد قاطع با زمین خواران قابل تقدیر و تشکر است.

 مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در مراسم بزرگداشت
 هفته پژوهش:

شاهد از رده خارج شدن بخش زیادی از 
لکوموتیو ها هستیم

شــرکت  مدیرعامــل  ذاکــری«،  »جبارعلــی 
راه آهن جمهوری اســلامی ایران، در مراســم 
بزرگداشــت هفته پژوهــش، با تأکید بر نقش 
مرکــز تحقیقات راه، مســکن و شهرســازی به 
عنــوان مرجــع تخصصــی و جایگاهــش در 
تدویــن ضوابــط و مقررات، خواســتار تقویت 
نقش مرکز در دیگر بخش های حمل ونقل از 

جمله راه و راه آهن شد.
مدیرعامل راه آهن جمهوری اســلامی ایران 
بــا بیان اینکه گرچــه موضوع انتقــال فناوری 
ســال ها در کشــور مطــرح بــوده، امــا در ایــن 
زمینــه عملکرد خوبی نداشــته ایم، گفت: در 
سال های گذشــته، موضوع توان تولید داخل 
در خرید لکوموتیو ها از خارج مطرح می شد، 
اما به خوبی این مهم محقق نشد و آثار آن را 
امروز در »از رده خارج شدن« بخش زیادی از 

لکوموتیو ها شاهد هستیم.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی بــا اشــاره بــه 
شــکل گیری مراکــز علمــی تحقیقاتــی مراکز 
رشــد و دانــش بنیــان در دانشــگاه ها گفــت: 
این هــا مقدمــه و شــکل گیری دانشــگاه های 

جامعه محور در کشور است.
شــاهد  امــروز  اینکــه  بــر  تأکیــد  بــا  ذاکــری 
شــکل گیری مراکز پیش رشد، رشــد، نوآوری 
و فناوری در ۱۴ دانشــگاه برتر کشــور هســتیم 
ظرفیــت  از  بتوانیــم  بایــد  کــرد:  تصریــح 
مرکــز تحقیقاتــی در راســتای تحقــق اهداف 

شهرســازی  و  راه  وزارت  ماموریت هــای  و 
بهره گیری کنیم.

ذاکــری تصریــح کــرد: امــروز حــل مســائلی 
همچــون ناتــرازی انــرژی، انتقــال فنــاوری، 
صنعتی ســازی ســاختمان و.... با مشارکت و 
هم افزایی دستگاه ها با مراکز تحقیقاتی یک 

الزام است.
معاون وزیر راه و شهرسازی در بخش دیگری 
از ســخنان خود گفت: با توجه به شــرایط روز 

و ضرورت اجرای طرح نهضت ملی مسکن، 
نقش آفرینــی مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرسازی در عملیاتی شدن تعهدات دولت 
و صنعتی ســازی ســاختمان حائــز اهمیــت 

است که باید این نقش تقویت شود.
بخش هــای  افزایــی  هــم  و  مشــارکت  وی 
مــلاک  را  اجرایــی  بخش هــای  و  پژوهشــی 
موفقیت طرح ها و پروژه های در دســت اجرا 

برشمرد.

راه آهن

»علی نبیان«، سرپرســت ســازمان ملی زمین و مسکن در 
نشســت بررســی و پیگیری آخرین وضعیت طرح نهضت 
ملی مســکن بر همسان ســازی و شــفافیت آمار هــا در این 

سازمان تأکید کرد.
نبیــان در ایــن خصــوص گفــت: باتوجــه بــه اینکــه طــرح 
نهضت ملی مســکن در حوزه کاری دستگاه های مختلفی 
دســتگاه ها  ســایر  و  شهرســازی  و  راه  وزارت  خانــواده  در 

قــرار گرفتــه، لازم اســت در خصــوص هماهنگــی آمار ها و 
اطلاعــات موجود در ســازمان بــا این دســتگاه ها اقدامات 

لازم صورت گیرد.
نبیان همچنین خواستار تسریع اقدامات در حوزه پیگیری 
تصویــب الحــاق اراضــی بــه محــدوده در شــورای عالــی 

شهرسازی و معماری شد.
بــا حضــور اعضــای هیــأت مدیــره،  کــه  ایــن نشســت  در 

معاونــان و مدیــران ســازمان ملــی زمین و مســکن برگزار 
شــد، گزارش عملکرد آخرین وضعیت طرح نهضت ملی 

مسکن ارائه شد.
میــزان تأمیــن زمین بــرای طرح هــای مســکن، پروژه های 
آماده ســازی سازمان در استان ها و تعداد متقاضیان تأیید 
نهایی شــده در ســامانه طرح نهضت ملی مسکن از دیگر 

مواردی بود که در این نشســت به آن ها رسیدگی شد.

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن تأکید کرد؛

پیگیری تصویب الحاق اراضی به محدوده در شــورای عالی شهرســازی و معماری
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یادداشت اخبــار  

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران:

 دولت چهاردهم به اشتغال 
و مردمی سازی اقتصادی نگاه ویژه ای 

دارد
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران گفت: مردمی ســازی 
اقتصــادی و نــگاه دولت در بحث ایجاد اشــتغال و تعاون ارزشــمند 

است.
علــی باقــری در دوازدهمیــن جلســه شــورای هماهنگــی تعــاون کار و رفــاه 
اجتماعی مازندران که در ایزدشــهر برگزار شــد، اظهار کرد: برگزاری جلسات 
شــورای هماهنگی در شهرستان ها به جهت آگاهی به مشکلات شهرستان و 

برداشتن گامی درست برای رفاه مردم است.
وی با اشــاره بــه اینکه میز خدمت با حضــور مدیران در شهرســتان ها برگزار 
می شــود، افزود: یکی از مردمی ترین وزارتخانه کشــور هســتیم که بیش از ۷۰ 

درصد مردم، جامعه هدف ما هستند.
باقری بیان کرد: شــرکای اجتماعی جامعه کارگری و کارفرمایی، کارآفرینان، 
تعاونگران، بخشــنامه ســاماندهی و استانداردســازی فضای اداری و تعیین 

مسکن کارکنان اجرا شود.
مدیــرکل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی اســتان مازنــدران ادامــه داد: بحــث 
مردمی ســازی اقتصــادی و نگاه ارزشــمند دولــت در بحث ایجاد اشــتغال و 

تعاون وجود دارد.
باقری با اعلام اینکه در بحث تشکیل تعاونی ها باید برنامه ریزی ویژه اساسی 
صورت گیرد، یادآور شد: بیشتر دستگاه های وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

در استان مازندران رتبه بر کشوری را دارند.

نگاه مثبت مجلس به وزارت تعاون  
عبدالوحیــد فیاضــی نماینــده مردم نــور و محمودآبــاد در مجلس شــورای 
اســلامی در گفت وگوی کوتاه تلفنی با مدیران شورای هماهنگی تعاون کار و 
رفاه اجتماعی مازندران با اشاره به اینکه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
مجموعه وابسته به آن یک وزارتخانه بسیار مهم در سطح کشور است، گفت: 
این وزارتخانه با برنامه ریزی درست می تواند گامی درست در اقتصاد کشور و 

استان را داشته باشند.
وی بیان کرد: مجلس شــورای اســلامی در حوزه کســری بودجه ســالانه نگاه 
مثبــت و ویــژه ای به تامین اجتماعی و بهزیســتی و بانک هــای زیر مجموعه 

وزارت تعاون دارد.

تسهیلات عادلانه توزیع شود  
امام جمعه ایزدشهر نیز در این جلسه با قدردانی از حضور مدیران کل تابعه 
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی اســتان در شهرســتان ایزدشــهر، بیان کرد: 
برنامه ریزی درســت برای حمایــت از محلات کم برخوردار و آســیب پذیر در 
شــهر ایزدشهر صورت گیرد که این مهم یک حرکت تعاون گونه و جمعی را 

می طلبد.
حجت الاسلام مصطفی محمدزاده خاطرنشان کرد: در بحث اشتغال، توزیع 

عادلانه منابع و تسهیلات به خصوص در شهرستان ایزدشهر صورت گیرد.

لزوم اقدامات جهادی برای حل مشکلات مردم  
فرماندار شهرستان نور نیز در این جلسه با گرامیداشت یاد و نام تمام شهدا 
به ویــژه شــهدای جامعه کارگــری از حضور مدیــران کل در این شهرســتان و 
برپایی میز ارتباط مردمی و پیگیری و بررســی مشکلات در سطح شهرستان 

قدردانی کرد.
بیژن پولادی با اشــاره به آتش سوزی اخیر شرکت »عطا طب« در شهرستان 
نــور، تصریــح کرد: برای حل مشــکلات به وجود آمده با کمــک دکتر میدری 

توانستیم موارد را احصا و پیگیری کنیم.
وی گفت: باید با اقدامات جهادی در جهت کمک به مردم تلاش کنیم و در 

کنار مردم باشیم.

استاندار آذربایجان غربی:

 امنیت پایدار زمینه حضور
 سرمایه گذاران را در آذربایجان غربی 

فراهم کرده است
اســتاندار آذربایجان غربی با اشــاره به اینکه آذربایجان غربی جزو ۵ 
اســتان امن کشــور اســت، گفت: امینت پایدار، زمینه حضور سرمایه 

گذاران در استان را فراهم کرده است.
رضــا رحمانــی ۲۴ آذرماه در دیدار با جمعی از فرماندهان ارتش با اشــاره به 
برقراری امنیت پایدار در استان گفت: این امنیت پایدار را مدیون ایثارگری ها 
و فداکاری های رزمندگان اســلام در ارتش، ســپاه، نیروهی انتظامی و امنیتی 

هستیم که با نثار خون خود امنیت را برای مردم استان به ارمغان آوردند.
وی ادامه داد: به خاطر همین امنیت پایدار در اســتان، اکنون شــاهد هستیم 
بسیاری از سرمایه گذاران برای حضور و سرمایه گذاری در استان اعلام آمادگی 
کردند و همین حضور ســرمایه گذاران در اســتان نیز بر امنیت پایدار اســتان 

خواهد افزود.
وی از پیگیری ایجاد شهرک مشترک با ترکیه در مرز رازی نیز خبر داد و افزود: 
مقدمات لازم برای تحقق این پروژه در اســتان فراهم می شــود که با ایجاد و 
بهــره بــرداری از این شــهرک مشــترک، فعالیت هــای اقتصــادی در منطقه 

متحول خواهد شد.
اســتاندار آذربایجان غربــی با اشــاره به ظرفیت ها و پتانســیل های اســتان در 
حوزه های مختلف و بویژه معادن، افزود: با پیگیری های انجام شــده یکی از 
هلدینگ های بزرگ ســرمایه گذاری برای حضور در اســتان و سرمایه گذاری 
بیش از ۵۰۰ میلیون دلار در حوزه معادن استان اعلام آمادگی کرده است که 
با تحقق این سرمایه گذاری شاهد رونق معادن، افزایش ارزش افزوده و ایجاد 

فرصت های جدید اشتغال در استان خواهیم بود.
رحمانی، تولید را یک امر مقدس عنوان کرد و ادامه داد: باید فرهنگ حمایت 
از سرمایه گذاری در استان در بین مردم و مسئولان استان نهادینه شود و همه 
به دنبال حل مشکلات ســرمایه گذاران باشند و اجازه ندهند هیچ مانعی در 

مسیر سرمایه گذاری در استان قرار گیرد.
وی با اشاره به محدود بودن منابع دولتی اظهار کرد: تمامی برنامه ریزی های 
لازم برای جذب سرمایه گذاران بخش خصوصی و حضور آنان در استان باید 
صورت گیرد و در این زمینه اصلاح ســاختار، چابک ســازی و حل مشــکلات 

پیش روی سرمایه گذران ضروری است.

دستور ویژه رئیس جمهور برای 
شتاب در تکمیل پروژه نیروگاه 

حرارتی طبس
اســتاندار خراسان جنوبی گفت: با دستور ویژه رئیس جمهور، تکمیل 

پروژه نیروگاه حرارتی طبس، شتاب می گیرد.
محمدرضا هاشمی که به صورت سرزده به مسجد جامع دیهوک رفته بود، 
بعــد از اقامه نمــاز در جمع نمازگزاران، ضمن تشــریح برنامه هــای خود در 
راســتای توســعه خراســان جنوبی، گفت: بعد از بازدیدی که ۶ آذر مــاه و روز 
بعد از مراسم معارفه خود در استان از نیروگاه زغال سنگ سوز طبس داشتم، 

مکاتبه ای با دکتر پزشکیان انجام شد.
به نقل از روابط عمومی اســتانداری، وی با اشــاره به اینکــه در این مکاتبه دو 
موضــوع راه آهن بــا توجه به موقعیت جغرافیایی اســتان و نیروگاه حرارتی 
طبــس با عنایت به ناتــرازی انرژی در کشــور، مورد تأکید قــرار گرفت، گفت: 
نامه هــای مــا مورد توجه رئیس جمهور محترم قرار گرفت و به زودی شــاهد 

اتفاقات خوبی در این منطقه خواهیم بود.
وی از خراســان جنوبی به جهت عدم بهره برداری درســت از ظرفیت هایش 
به عنوان اســتانی ناشــناخته یاد کرد و گفت: این اســتان، فرصت های بالقوه 

فراوانی دارد که باید به بهترین شکل مورد استفاده قرار گیرد.
هاشمی با اشاره به ذخایر معدنی غنی استان، خاطرنشان کرد: معدن کارها 
ضمن جلوگیری از خام فروشــی و توجه به فرآوری معدن نیز به مســئولیت 
اجتماعی خود در راســتای خدمت به ســاکنین حاشــیه معادن توجه داشته 
باشــند. وی در ادامــه بــه وجود آســتان مقدس امامزاده حســین بن موســی 
الکاظم )ع( در طبس اشــاره و تأکید کرد: طبس می تواند قطب گردشــگری 
مذهبی باشــد. اســتاندار خراســان جنوبــی گفت: برگــزاری شــورای اداری در 
شهرســتان ها، برپایی میــز خدمت در مناطق شــهری و روســتایی، پرداخت 

تسهیلات مشاغل خانگی و.... از برنامه های در دستور کار است.
وی ضمن تشکر از حضور جوانان در مسجد جامع دیهوک حضور آنها را بسیار 
حائز اهمیت و ارزشــمند برشــمرد و خاطرنشــان کرد: همه مناطق خراسان 
جنوبی، ظرفیت های کم نظیری دارد که باید به درستی مورد بهره برداری قرار 
گیرند. هاشمی تاکید کرد: جذب سرمایه گذار در زمینه ایجاد صنایع تبدیلی و 

فرآوری محصولات کشاورزی، نیاز به تلاش دارد.

فارس
همزمان با فرارسیدن هفته پژوهش؛

 استقبال سازمان منطقه ویژه پارس
از هفته پژوهش

مریم کرمپورنیا 
خبرنگار جمله بوشهر

با نزدیک شــدنِ هفته پژوهش، به دعوت سازمان 
منطقــه ویــژه پــارس تعــدادی از روســا و اســاتید 
دانشــگاه آزاد اســلامی با حضور در این منطقه، از 
برخــی طــرح هــای صنعتــی بازدیــد و نشســت 
مشــترکی با مســئولین ســازمان منطقه پارس نیز 

برگزار کردند.
مریم کرمپورنیا استان بوشهر، رییس هیات مدیره 
و سرپرســت مدیریت برنامه ریــزی و کنترل طرح 
هــای ســازمان منطقه ویــژه پارس در حاشــیه این 
نشســت با اشــاره به درپیش بــودن هفته پژوهش 
گفت: به مناسبت هفته پژوهش از اساتید، اعضای 
هیات علمی و روســای دانشــگاه های آزاد سراســر 
کشور برای هم اندیشی و کمک به صنعت منطقه 

دعوت کردیم.
محــراب قبادی با بیــان این که دانشــگاه می تواند 
با تولید محتوا توان کارشناسی صنعت در منطقه 
را ارتقاء دهد، ابراز داشــت: دانشگاه با ارتقای توان 
کارشناســان صنعــت مــی تواند بــه عنــوان بازوی 
توانمندی در راستای توسعه صنعتی و غیرصنعتی 
و تئوریک مانند علوم انسانی، اجتماعی، فرهنگی 
و دیگــر موارد عمل کند کــه امیدواریم بتوانیم هم 

افزایی خوبی در این زمینه داشته باشیم.
 رییــس پژوهــش و فنــاوری ســازمان منطقــه ویژه 
پارس نیز در حاشــیه این نشســت با اشاره به عمرِ 
بیش از ۲۵ ســاله صنایــع در منطقه پارس جنوبی 
گفــت: در حــال حاضــر تجهیــزات و  تاسیســات 
صنعتی مورد اســتفاده به نیمه عمرشان رسیده و 

نیاز به بازسازی یا جایگزینی دارند..
 رییــس شــورای پژوهش نــوآوری و تجاری ســازی 
ســازمان منطقــه ویژه پــارس پژوهش را پشــتوانه 
تولید کالا و قطعات و همچنین تجهیزات مورد نیاز 
صنعت دانســت و اظهار داشت: قطعا پژوهش و 
فناوری منجر به نوآوری، ســاخت و تجاری ســازی 

کالاها می شود.
شاهینی با اشاره به اتفاقات خوبی که در سال های 
اخیر در منطقه و در دل صنعت روی داده اســت، 
گفــت: در این ســال ها بــا تکیه بر تــوان، تخصص 
و دانــش نیروهای بومــیِ ایرانی بســیاری از کالاها، 
تجهیــزات و خدمــات موردنیــاز صنعــت توســط 
شــرکت های دانش محور ایرانی و بدون وابستگی 

به کشــورهای خارجی تامین شده و این روند ادامه 
دارد. وی به نقش مهم پژوهش در قطع وابستگی 
کشور اشاره کرد و ابراز داشت: امیدواریم مجموعه 
دانشگاه بیش از گذشته در کنار صنعت قرار گرفته 
تــا با تعریف حوزه های دانشــی مرتبط با موضوع 
صنعت بتوانیم گام های اســتقلال و خودکفایی را 

بهتر طی کنیم.
قبــاد بهــزادی پور با بیــان این که حــدود ۵۰۰ هزار 
متر مربع از محیط دانشگاه آزاد به فضای فناوری 
اختصاص داده شده اســت، ابراز داشت: دانشگاه 
آزاد اســلامی واحد بوشهر به عنوان سرای نوآوری 

در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی مطرح می باشد.
وی افــزود: درصدد هســتیم تمام اعضــای هیات 
علمــی و شــرکت های دانــش بنیانی کــه در حوزه 
نفــت، گاز و پتروشــیمی در دانشــگاه مشــغول بــه 
فعالیت هســتند را از طریق دانشــگاه آزاد اسلامی 

اســتان و واحد بوشــهر بــا صنایعی کــه در منطقه 
عسلویه فعالند، مرتبط کنیم.

بهزادی پور با اشــاره به بازدیدی که روســا و اساتید 
دانشــگاه آزاد از صنایــع فعــال در منطقــه ویــژه 
پارس داشــتند، گفــت: در حال حاضــر دو رویکرد 
در دانشــگاه آزاد وجــود دارد کــه یکــی از آن هــا 
بررســی و حل مســائل و مشکلات و همچنین رفع 
نیازهای فناورانه صنایعِ این منطقه در حوزه های 
زیست محیطی، شناسایی محصولات و همچنین  
شناســایی تســت و تجهیــزات مربــوط بــه صنایع 
منطقــه و از طرفی مباحــث مربوط بــه کارآموزی 

دانشجویان است.
وی با اشــاره بــه اجرای طرح پویش برای اشــتغال 
دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی اظهار داشت: در 
این طرح مباحث مربوط به اشــتغال دانشجویان 

در صنعت را پیگیری می کنیم.

مدیرعامل آبفا استان فارس خبر داد:

تأمین آب شرب ۳۸۰ روستای محروم 
در ۲۰ شهرستان استان فارس

مدیرعامل شرکت آبفا فارس گفت: با همت قرارگاه سازندگی بسیج امام 
حســن مجتبی)ع( و با اجرای ۴۶ پروژه آبرســانی در سه سال گذشته، ۳۸۰ 
روستای محروم فارس در ۲۰ شهرستان، از نعمت آب شرب سالم بهره مند شدند.
علی شبانی با اعلام این خبر اظهار کرد: در قالب پروژه های محرومیت زدایی جهاد 
آبرسانی طی سه سال گذشته، ۳۵۵ کیلومتر خط انتقال و شبکه توزیع آب و حفر، 
تجهیز یا کف شکنی  ۳۸ حلقه چاه در قالب ۴۶ پروژه محرومیت زدایی اجرا شده 
است که ۳۸۰ روستای محروم فارس در ۲۰ شهرستان از مزایای آن منتفع شده اند.
وی با بیان اینکه سال جاری، سال پرکاری در حوزه تأمین آب شرب در استان بوده 
اســت، گفت: با برنامه ریزی مدون و کار مضاعف، تلاش شــد تا مشکلات ناشی از 
کم آبی در شهرها و روستاهای استان مدیریت شود و الحمدالله تلاش های صورت 
گرفته تاکنون به نتیجه رسیده و وضعیت خوبی را در این خصوص شاهد هستیم.

 مدیرعامــل آبفــا فــارس افزود: عــلاوه بر ذخائر آبی ســدها، چشــمه ها، قنات ها، 
بخــش عمــده ای از آب شــرب مردم اســتان فــارس از طریق چاه های آب شــرب 
تأمین می شود که بروز خشکسالی های سنواتی سالانه منجر به از مدار خارج شدن 

تعدادی از این منابع شده است.
وی تصریح کرد: همچنین تحت پوشــش قرار گرفتن مشــترکین جدید آب شرب 
ایجــاب می کند تا طرح های توســعه ای جدیــدی طراحی و اجرا شــود که علاوه بر 
اقدامات فنی مهندســی گسترده با هدف تعمیر و نگه داری تأسیسات و نیز ارتقاء 
کمی و کیفی منابع موجود، شــرکت آبفا فارس طی ســال جاری به منظور تأمین 
آب مورد نیاز در شــهرها و روستاهای اســتان، نسبت به حفر، تجهیز و برق رسانی 
و یا کف شکنی  ۱۳۵ حلقه چاه اقدام کرده است که ۶ حلقه از این چاه ها در قالب 
طرح های محرومیت زدایی و با همکاری و مشارکت بسیج سازندگی استان انجام 

شده است.
مدیرعامل آبفا فارس در تکمیل ســخنان خود گفت: همچنین در ۸ ماه گذشــته 
۶۰۰ کیلومتر اصلاح و توســعه خط انتقال و شبکه توزیع آب در استان فارس اجرا 

شده که ۳۶ کیلومتر از آن در قالب طرح های محرومیت زدایی بوده است.
به گزارش روابط عمومی آبفا فارس، شبانی، احداث مخازن ذخیره آب با ظرفیت 
۶ هزار و ۱۰۵متر مکعب، احداث و تجهیز ۶ باب ایســتگاه پمپاژ، خرید و نصب ۴ 
باب آب شــیرین کن، اجرای ۱۴ هزار و ۴۰۰ کیلومتر خط انتقال برق را نیز از ســایر 
اقدامات در قالب طرح های محرومیت زدایی در ســه ســال گذشــته، با مشــارکت 

قرارگاه سازندگی امام حسن مجتبی)ع( عنوان کرد.

پایگاه نوآوری محصولات زراعی دیم در شهرستان سرعین ایجاد شد

سرعین

مدیر جهادکشــاورزی شهرســتان ســرعین اعــلام کرد: با 
کشــت ۲۵ رقم جدید محصولات زراعــی، پایگاه نوآوری 
محصول کشاورزی دیم در شهرستان سرعین ایجاد شد.
داور داوردان اظهــار کــرد: ایــن پایــگاه به منظــور ارتقای 
تولیــدات کشــاورزی و افزایــش بهــره وری در دیم زارهای 
شهرســتان ســرعین ایجــاد شــده و بــه عنوان یــک مرکز 
ترویجــی و آموزشــی، بــه کشــاورزان روســتایی فعالیــت 

خواهد کرد.
وی بیــان کــرد: این پایــگاه به کشــاورزان دیــم کار منطقه 
کمــک خواهد کرد تــا بــا بهره گیــری از فناوری های نوین 
و روش هــای مــدرن کشــاورزی، تولیــدات خــود را بهبود 

ببخشند.
مدیــر جهادکشــاورزی ســرعین همچنیــن بــا اشــاره بــه 
و  غذایــی  امنیــت  تأمیــن  در  دیــم  کشــاورزی  اهمیــت 
معیشــت کشــاورزان افــزود: هــدف جانبــی از راه اندازی 
این پایگاه، ایجاد بســتری مناســب برای تبــادل دانش و 

تجربیات بین کشاورزان و محققان است.
وی گفــت: ایــن پایــگاه بــه کشــاورزان کمک می کنــد تا با 
اســتفاده از روش هــای علمــی و بــه روز، به بهینه ســازی 
تولیــدات خود بپردازند و از خســارات ناشــی از تغییرات 

اقلیمی در زراعت دیم جلوگیری کنند.

داوردان اضافــه کرد: پایگاه نوآوری کشــت دیم ســرعین 
در زمینه کشــت ارقام جدیــد محصولات زراعی فعالیت 
خواهــد کرد و بــرای نفوذپذیــری دانش نویــن به عرصه 
تولیــد بــا همــکاری مرکــز تحقیقــات کشــاورزی و منابــع 

ســازمان  گیاهــی  تولیــدات  بهبــود  معاونــت  طبیعــی، 
تنگاتنگــی همــکاری  اردبیــل  اســتان   جهادکشــاورزی 

خواهد داشت.
وی تاکیــد کــرد: کشــاورزان می تواننــد در ایــن پایــگاه از 

مشــاوره های تخصصــی در زمینــه بهره گیــری و کشــت 
ارقــام جدیــد و اصلاح شــده با پتاســیل عملکرد بــالا در 
محصولات زراعی دیم از جمله گندم، جو، عدس، نخود 

و ماشک  بهره مند شوند.
دوره هــای  برگــزاری  ســرعین،  جهادکشــاورزی  مدیــر 
آموزشی و کارگاه های تخصصی برای ارتقای مهارت های 
کشــاورزان دیــم کار را از جمله برنامه هــای عملیاتی این 
پایــگاه ذکــر کــرد و گفــت: ایــن پایــگاه نــوآوری می تواند 
 تأثیــر قابــل توجهــی بــر اقتصــاد کشــاورزان شهرســتان

داشته باشد.
وی بــا بیان این کــه ایجاد این پایگاه نــوآوری با همکاری 
ســتاد اجرایــی فرمان حضــرت امــام )ره( در قالب طرح 
جهش تولید در دیمزارها عملی شــده اســت، ادامه داد: 
بــا افزایش تولیــد و کیفیت محصولات دیــم، هم درآمد 
کشــاورزان افزایش می یابــد و هم با بهبود اشــتغال زایی 
 در منطقــه، بخــش کشــاورزی شهرســتان ســرعین رونق

خواهد گرفت.
داوردان از تمامی کشــاورزان شهرســتان ســرعین دعوت 
کرد تا با حضور فعال در این پایگاه و استفاده از خدمات 
آن، گام های مؤثری در راستای بهبود تولیدات کشاورزی 

و توسعه پایدار منطقه بردارند.

۹۸ درصد اراضی شهرک ها و 
نواحی صنعتی استان اردبیل 

سنددار شد
مدیرعامــل شــرکت شــهرک های 
صنعتی استان اردبیل از اخذ سند 
ثبتی بــرای ۹۸ درصد از اراضی در 
اختیار شهرک ها و نواحی صنعتی 

این استان خبر داد.
هاشــم علایی در بازدید از شهرک 
صنعتی اردبیل اظهار کرد: تاکنون 
بــرای یــک هــزار و ۳۶۵ هکتــار از 

اراضی شــهرک ها و نواحی صنعتی اســتان ســند ثبتی دریافت شده که این 
آمار در برگیرنده ۹۸ درصد از اراضی در اختیار است.

وی افــزود: برای تبدیل اســناد مالکیــت دفترچه ای به تک برگــی و دریافت 
اسناد تفکیکی نیز اقدامات خوبی طی چند سال اخیر انجام شده که تاکنون 
برای بیش از ۸۰ درصد از قراردادهای منعقد شــده با ســرمایه گذاران ســند 

تفکیکی تک برگی صادر شده است.
مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان اردبیل با بیــان اینکه این 
اســناد وثیقه  مناســبی بــرای دریافت تســهیلات و کمک به رونــق واحدهای 
تولیدی اســت، ادامه داد: با صدور ســند ثبتی تفکیکــی، صاحبان واحدهای 
تولیدی به راحتی می توانند اقدام به ارائه این اسناد به عنوان ضمانت بانکی 

برای دریافت تسهیلات کنند.
علایی ، صدور اسناد برای شهرک های صنعتی را یکی از اقدامات مهم این 
شــرکت برشــمرد و گفت: این کار نمونه  و مصداق بارز تحقق شــعار ســال و 
اقدامــی مهــم در جلــب مشــارکت و رضایــت واحدهــای تولیدی اســت که 
زمینه ساز بهبود فضای کسب و کار و حل مشکلات کارآفرینان و صنعتگران 

خواهد شد.

اردبیل مازندران

مدیر شرکت پخش فراورده های نفتی مازندران- ساری:
 سوخت رسانی به مصرف کنندگانی که امتیاز گاز ندارند

انجام می شود
مدیر شــرکت پخــش فراورده های نفتی ســاری گفت: 
تمــام تــلاش بــرای پایــداری شــبکه خانگــی در حــال 
انجام اســت که ســوخت خانگی قطع نشود. تکالیفی 
برای مصــرف کنندگانی که امتیــاز گاز ندارند و وظیفه 

سوخت رسانی به آنها را انجام خواهیم داد.
ســبحان رجب پــور در پاســخ بــه اینکــه بــا توجــه بــه 
هشــدارهای هواشناســی موضــوع سوخت رســانی در 
اســتان به چه صــورت خواهد بود، اظهــار کرد: تکلیف 
شــرکت پخش هر ســاله بــرای خانوارهــای کــه در بالا 
دســت فاقد گاز هســتند روشــن بوده و با ارائه کالابرگ 

تمهیداتی اندیشیده شده است.
وی با اشــاره به اینکه بخش های دیگری که نیاز به ســوخت دارند نیز در حد توان 
ســوخت آنها را تامین می کنیم، افزود: با توجه به ناترازی های به وجود آمده در 

کشور برای پایداری گاز خانگی بخشی از گاز صنایع نیز قطع شده است.
رئیس شــرکت پخــش فراورده های نفتی ســاری گفت: هر ســاله از خــرداد برای 
ســوخت جایگزیــن اعــلام آمادگی می کنیــم اما عــده ای برای دریافت ســوخت 
جایگزین اقدام نکرده اند و کســانی که ســوخت ذخیره گرفته اند قطعاً مشــکلی 

نخواهند داشت.
 رجب  پور با اشــاره به اینکه اگر در تهیه ســوخت جایگزین موردی وجود داشــته 
باشد تا آنجا که در توان باشد کمک خواهیم کرد، افزود: اما اولویت اول ما تامین 

سوخت نیروگاه است.
 وی یادآور شد: سوخت نیروگاه در بخش بخار تامین شده اما عمده خاموشی ها 
به علت عدم تامین ســوخت سایر نیروگاه ها اســت به طوری که نیروگاه های نکا 

تنها ۷۰ درصد نیاز استان را تامین می کند و ۳۰ درصد 
مابقی از سایر استان ها وارد می شود.

مدیر شرکت پخش فراورده های نفتی ساری ادامه داد: 
ســوخت حمــل و نقل نیــز در روال کاری شــرکت نفت 
بــوده کــه انجام می شــود و برای موارد خدمت رســانی 
از جملــه راهــداری، هــلال احمــر و در راه مانــدگان نیز 
سوخت جایگزین مانند نفت سفید در اختیار آنها قرار 

خواهد گرفت.

سوخت رسانی به مصرف کنندگانی که امتیاز گاز ندارند
 رجب پــور ادامه داد: برای ســایر موارد که گاز آنها قطع 
می شود مانند گلخانه ها، مرغداری ها و مراکز درمانی سوخت جایگزین داده شده 

که سوخت دوم آنها عمدتاً گازوئیل است.
وی خاطرنشــان کــرد: کارخانجات بزرگ برای ســوخت جایگزین اقــدام کرده و 
ســوخت را دریافت کردند و مشــکلی ندارنــد و نگرانی را آن هایــی دارند که برای 

سوخت دوم به موقع اقدام نکردند.
مدیر شــرکت پخش فراورده های نفتی ســاری افزود: تمام تــلاش برای پایداری 
شبکه خانگی در حال انجام است که سوخت خانگی قطع نشود. تکالیفی برای 
مصرف کنندگانی که امتیاز گاز ندارند و وظیفه ســوخت رســانی به آنها را انجام 

خواهیم داد.
رجب پور درباره قطع شدن گازهای ویلاهای خالی از سکنه گفت: در کمیته بحران 
تصمیماتی گرفته شده و قطعا مطابق سیاست های کلی مدیریت بحران کشور و 

استان انجام خواهد شد.

محراب قبادی با بیان این که دانشگاه می تواند 
با تولید محتوا توان کارشناسی صنعت در منطقه 

را ارتقاء دهد، ابراز داشت: دانشگاه با ارتقای 
توان کارشناسان صنعت می تواند به عنوان بازوی 

توانمندی در راستای توسعه صنعتی و غیرصنعتی و 
تئوریک مانند علوم انسانی، اجتماعی، فرهنگی و 

دیگر موارد عمل کند که امیدواریم بتوانیم هم افزایی 
خوبی در این زمینه داشته باشیم

شهرستان۰۶
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Sportورزس

 محرومیت موقت
 فرشید اسماعیلی

 حتی از حضور در
ورزشگاه

  آخرین وضعیت
 چند بازیکن استقلال

پیش
از بازی با گل گهر 

جلسه موسیمانه و 
مدیرعامل استقلال 
برای تمدید قرارداد

پیتسو موســیمانه، سرمربی اســتقلال، که 
بــا عملکرد موفــق خود توانســته رضایت 
مدیــران باشــگاه و هــواداران را جلب کند، 
در آســتانه تمدید قرارداد بــا این تیم قرار 
دارد. پیش از دیدار حذفی استقلال مقابل 
مس کرمان، فرشید سمیعی، مدیرعامل 
باشگاه اســتقلال، با حضور در جلسه ای با 
موسیمانه، پیشنهاد رسمی تمدید قرارداد 
را مطرح کرد. این پیشنهاد به دلیل نتایج 
رضایت بخــش و روند صعودی اســتقلال 
در هفته های اخیر، مورد تأیید موســیمانه 

قرار گرفت.
قــرار اســت طــی روزهــای آتــی جلســه ای 
میان موســیمانه و مدیران باشــگاه برگزار 
شــود تا جزئیات مربوط به تمدید قرارداد 
قــرارداد  ایــن  شــود.  نهایــی  و  مشــخص 
جدیــد می توانــد نقــش مهمــی در ایجاد 
ثبات فنی در اســتقلال داشــته باشــد، چرا 
کــه موســیمانه از زمان حضــورش در این 
تیم، توانسته ســبک بازی متفاوتی را ارائه 
دهد و استقلال را به جمع مدعیان اصلی 

قهرمانی در لیگ برتر بازگرداند.
تمدیــد قــرارداد موســیمانه نه تنهــا پیــام 
مثبتی برای هواداران استقلال خواهد بود، 
بلکه این اقدام می تواند به جذب بازیکنان 
زمســتانی  نقل وانتقــالات  در  او  مدنظــر 
کمــک کند. از ســوی دیگــر، ادامــه حضور 
این مربی باتجربه، فرصتی برای باشــگاه 
اســتقلال فراهم می کند تا بــا برنامه ریزی 
بلندمدت، بــه اهداف بزرگ تری همچون 
قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا فکر کند.

بــا ایــن حــال، جزئیــات مالــی قــرارداد و 
خواسته های طرفین نقش تعیین کننده ای 
در نتیجــه ایــن مذاکــرات خواهد داشــت. 
همه چشــم ها حالا به جلسه آتی مدیران 
تــا  شــده  دوختــه  موســیمانه  و  باشــگاه 

سرنوشت این همکاری مشخص شود.

زمان آغاز تمرینات 
کاپیتان پرسپولیس 

مشخص شد
امیــد عالیشــاه، کاپیتان تیم پرســپولیس، 
پس از مصدومیت شدید در دیدار تیمش 
مقابل الریان قطر در لیگ نخبگان آســیا، 
روند درمانــی طولانی را آغاز کرده اســت. 
ایــن مصدومیــت کــه بــه شــدت از ناحیه 
صــورت بــود، به جراحی و بســتری شــدن 
ایــن بازیکن در بیمارســتان منجر شــد. در 
دو هفتــه اخیــر، عالیشــاه تحــت درمان و 
مراقبت های پزشکی در تهران قرار گرفت 

تا روند بهبودی اش به درستی طی شود.
اخیــراً خبرهایــی مبنی بــر وضعیت بهتر 
ایــن بازیکــن بــه گــوش رســیده اســت. به 
گفته کادر پزشــکی پرســپولیس، عالیشــاه 
به زودی تمرینــات اختصاصی و انفرادی 
خــود را آغــاز خواهــد کــرد. ایــن مرحله از 
درمــان به او کمــک می کند تا به تدریج به 
شرایط مناسب برای بازگشت به تمرینات 

گروهی برسد.
با توجه بــه زمان مورد نیاز بــرای بهبودی 
عالیشــاه  کــه  می رســد  نظــر  بــه  کامــل، 
حداقــل دو یا ســه بازی دیگر پرســپولیس 
را از دســت خواهــد داد. این موضوع برای 
تیمی که در شــرایط حســاس رقابت های 
لیگ برتر و ســایر مسابقات آسیایی به سر 
می بــرد، چالش برانگیــز اســت. البته کادر 
فنی پرســپولیس به همراه ســایر بازیکنان 
امیدوارنــد که کاپیتان تیم هرچه ســریع تر 
بــه میادیــن بازگــردد و نقشــی کلیــدی در 

موفقیت های آینده تیم ایفا کند.

اسامی داوران 
بازی های استقلال و 

پرسپولیس در هفته 
دوازدهم

تیم هــای داوری ســه بــازی باقــی مانــده 
هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال در فصل 
۱۴۰۴-۱۴۰۳ مشــخص شــدند که اســامی 

آنها به شرح زیر است:
دوشنبه ۲۶ آذرماه ۱۴۰۳

* سپاهان_ پرسپولیس/ ساعت ۱۵:۱۵
داور: وحید کاظمی

کمک ها: فرهاد مروجی، فرهاد فرهادپور 
داور چهارم: امیر ایار 
ناظر: سعید بطحایی

 داور VAR: پیام حیدری
 کمک داور VAR: مرتضی منصوریان 

*ملوان_ تراکتور/ ساعت ۱۷:۳۰
داور: حسن اکرمی

کمک هــا: محمــد هاشمی نســب و حامد 
صفایی

داور چهارم: محمدرضا تارخ
ناظر: فرشید افشار 

*استقلال تهران_ گل گهر 
داور: موعود بنیادی فرد 

کمک ها: علی احمدی و بهمن عبداللهی 
داور چهارم: حسین زیاری

ناظر: رحیم رحیمی مقدم
داور VAR: بیژن حیدری

کمک داور VAR: علی صفایی

خوابند !  !  همه  خوابندوقتی  همه  وقتی 
فوتبــال زنان ایران در ســال اخیر دو روی کاملاً متضــاد را تجربه کرده 
اســت. درخشــش تاریخــی خاتــون بــم در لیــگ قهرمانــان آســیا، بــا 
راهیابی به جمع ۸ تیم برتر این رقابت ها، نقطه روشنی برای فوتبال 
زنان کشــور محســوب می شــود. اما در ســوی دیگر، تیم ملــی زنان در 

وضعیتی بحرانی گرفتار شده است که هر روز وخیم تر می شود.
بیش از ۶۰۰ روز از آخرین برد تیم ملی زنان می گذرد؛ پیروزی یک گله 
مقابــل میانمــار در ۶۱۹ روز پیــش، آخرین نقطه روشــن ملی پوشــان 
بــود. از آن زمــان، تیم ملی ۱۰ مســابقه پیاپی را بدون برد پشــت ســر 
گذاشــته اســت که ۸ شکســت و ۲ تساوی را شامل می شــود. این آمار، 
نه تنها بدترین رکورد تاریخ فوتبال ملی زنان ایران اســت، بلکه نشان 

از بحرانی عمیق در این تیم دارد که به سادگی قابل جبران نیست.

سقوط تاریخی در رنکینگ فیفا
رنکینــگ اخیــر فیفــا نشــان می دهــد کــه ســقوط آزاد تیم ملــی زنان 
همچنــان ادامه دارد. تیم ایران با ســه پله ســقوط بــه رتبه ۶۷ جهان 
رســیده اســت. این تیم دیگر نه تنهــا در میان ۱۰ تیم برتر آســیا جایی 
ندارد، بلکه به رتبه ۱۲ قاره سقوط کرده است. روند نزولی تیم ملی از 
دسامبر ۲۰۲۳ آغاز شد؛ جایی که ملی پوشان در رتبه ۵۹ قرار داشتند. 
از آن زمــان تاکنــون، در هــر چهار دوره اعلام رنکینــگ فیفا، تیم زنان 
ســقوط کرده اســت: ابتدا به رتبه ۶۱، سپس ۶۳، بعد ۶۴، و اکنون ۶۷. 

چنین افتی در تاریخ فوتبال زنان ایران بی سابقه است و زنگ خطری 
جدی برای آینده این تیم محسوب می شود.

چه کسی پاسخگوست؟
ایــن وضعیــت بحرانــی فراتــر از ضعف هــای فنــی تیــم اســت. نبود 
زیرســاخت های مناســب، برنامه ریزی بلندمــدت، و حمایت کافی از 
فوتبــال زنان، دلایل اصلی این ســقوط آزاد هســتند. حتی در مواردی 
کــه اســتعدادهای درخشــان در فوتبال زنــان ظهــور می کنند، ضعف 
مدیریتــی و بی توجهــی به توســعه این رشــته، فرصت پیشــرفت را از 

آن ها می گیرد.
پرســش اینجاســت که آیا مســئولان فدراســیون فوتبــال آماده اند این 
زنگ خطر را بشــنوند؟ فوتبال زنــان ایران نیازمند اصلاحات بنیادین 
اســت. بایــد به جــای برنامه هــای مقطعــی و تصمیمــات لحظــه ای، 
ســرمایه گذاری جــدی در آمــوزش، لیگ هــای داخلــی و حضــور در 

رقابت های بین المللی صورت گیرد.
تا زمانی که نگاه مسئولان به فوتبال زنان تغییری نکند، تیره روزی های 
تیــم ملــی ادامه خواهد داشــت و ســقوط در رنکینــگ جهانی به یک 
رونــد عــادی تبدیل می شــود. آیا روزی خواهد رســید کــه فوتبال ملی 
زنــان از ایــن بحران خارج شــود؟ یــا همچنان باید منتظر بدتر شــدن 

اوضاع باشیم؟

فوتبال بانوان

امروز در تقویم: ايجاد خط مستقيم بين واشنگتن - بغداد و كمك  هاي اطلاعاتي سازمان سيا به عراق )1365ش(  l رحلتْ فقيه فرزانه آيتْ  اللهَ "سيد محمدحسن ميرجهاني" )1371ش(  l رحلتْ فقيه فرزانه آيتْ  اللهَ "سيد محمدحسن ميرجهاني" )1371ش(

لیگ بیســت وچهارم فوتبال ایران در حال ورود به نیم فصل زمســتانی 
اســت و هنوز برخی از تیم ها نتوانسته اند از سایه بحران های مدیریتی، 
فنــی و روانــی خارج شــوند. با بررســی وضعیت ایــن تیم هــا، می توان 
فهمیــد که عوامل متعدد و پیچیده ای دســت به دســت هم داده اند تا 
چند باشــگاه با عملکرد ضعیف در جدول، آینده ای نامطمئن را پیش 
روی خــود ببیننــد. در این یادداشــت، بــه تحلیل دلایل افــت پنج تیم 

بحران زده لیگ برتر می پردازیم.

ک؛ پشتوانه ای ضعیف برای جوان گرایی آلومینیوم ارا
آلومینیــوم اراک کــه در فصل گذشــته توانســته بود عملکــردی فراتر از 
انتظار داشــته باشد، امسال با افت قابل توجهی مواجه شده است. این 
تیــم از پنج بازی اخیر تنها پنج امتیاز به دســت آورده و چهار مســابقه 
پیاپی از کسب پیروزی بازمانده است. با اینکه مدیران باشگاه همچنان 
از مجتبــی حســینی حمایــت می کننــد، امــا نتایــج ناامیدکننده نشــان 
می دهد که جوان گرایی بدون برنامه ریزی مناسب می تواند به بحرانی 
عمیق تبدیل شــود. حســینی برای حفظ موقعیت خــود باید راهکاری 

فوری برای بازگرداندن تیمش به مسیر پیروزی پیدا کند.

گل گهر سیرجان؛ تارتار در مسیر سراشیبی
گل گهر با هدایت مهدی تارتار یکی دیگر از تیم هایی است که نتوانسته 
انتظــارات را برآورده کند. این تیم که در فصل گذشــته یکی از مدعیان 
جدی بود، امســال از ۱۱ بازی تنها ۱۳ امتیاز کسب کرده و در چهار بازی 
اخیر، ســه شکســت را تجربه کرده اســت. ضعف در انســجام دفاعی و 
ناتوانــی در خلق موقعیت های گلزنی مؤثر، از جمله مشــکلات اصلی 
گل گهــر اســت. اگر تارتــار نتواند این مشــکلات را برطــرف کند، ممکن 

است به زودی جایگاه خود را از دست بدهد.

خیبر خرم آباد؛ تازه واردی در بحران
خیبر خرم آباد در اولین فصل حضورش در لیگ برتر، از همان ابتدا با 
چالش هــای بزرگ مواجه شــد. پس از قطع همــکاری با رضا مهاجری 
و مارکو اورلیو، ســعید دقیقی هدایت این تیــم را برعهده گرفت، اما او 
نیز تاکنون نتوانسته بحران را مهار کند. خیبر در سه بازی اخیر تنها یک 
امتیاز به دســت آورده و بازی های ســختی مقابل اســتقلال خوزســتان، 
پرســپولیس و مس رفســنجان در پیــش دارد. ادامه ایــن روند می تواند 
به ســقوط خیبر به منطقه قرمز جدول منجر شــود و باشگاه را به تغییر 

مجدد سرمربی وادار کند.

مس رفسنجان؛ پس لرزه های تغییرات نیمکت
مس رفســنجان که در فصل گذشــته یکی از تیم های قابل احترام لیگ 
بود، در دوران پســا-محرم نویدکیا وضعیت اســفباری پیدا کرده است. 
حضــور مســعود شــجاعی در رأس کادر فنی تاکنون نتوانســته تغییری 

مثبت ایجاد کند؛ این تیم در ســه بازی اخیر دو شکســت و یک تســاوی 
داشــته و در منطقه خطر قرار دارد. اگر شجاعی نتواند عملکرد تیمش 
را در بازی هــای پیــش رو بهبود بخشــد، بعید نیســت کــه مدیران مس 

تصمیم به تغییر دوباره سرمربی بگیرند.

شمس آذر قزوین؛ بحران بی پایان تازه واردان
شــمس آذر قزوین نیز با مشــکلات مشابهی دســت وپنجه نرم می کند. 
رضــا مهاجری کــه پس از جدایی ســعید دقیقی هدایت ایــن تیم را بر 
عهــده گرفــت، در چهار بازی تنها یک پیروزی کســب کرده اســت. این 
آمار نشــان می دهد که شــمس آذر هنوز نتوانسته خود را با سطح لیگ 
برتر تطبیق دهد. اگرچه مدیران باشــگاه از مهاجری حمایت کرده اند، 
امــا ادامــه ایــن رونــد ضعیــف می توانــد منجر بــه تغییــرات مدیریتی 

دیگری شود.

دلایل بحران؛ فراتر از عملکرد فنی
عوامل متعددی در ایجاد وضعیت بحرانی این تیم ها دخیل است:

بلندمــدت،  برنامه ریــزی  نبــود  مدیریتــی:  و  ســاختاری  مشــکلات   .۱
تغییــرات پیاپی در کادر فنی و مدیریت نادرســت منابع مالی از جمله 

دلایل اصلی بحران در بسیاری از باشگاه ها است.

۲. ضعــف در جــذب بازیکــن: برخــی تیم هــا نتوانســته اند بازیکنــان 
مناسبی را جذب کنند و با ترکیب هایی ضعیف وارد مسابقات شده اند.
۳. فشــار روانــی و انتظــارات بالا: تیم هایــی که در فصل گذشــته موفق 
بوده اند، اکنون با انتظاراتی بیش از حد مواجه اند که فشار روانی زیادی 

بر کادر فنی و بازیکنان وارد کرده است.
زیرســاخت های  و  امکانــات  کمبــود  کافــی:  زیرســاخت های  نبــود   .4
 ورزشــی، به ویژه بــرای تیم های تــازه وارد، یکــی دیگــر از دلایل ضعف

 عملکرد است.

آینده ای مبهم یا فرصتی برای تحول؟
در حالــی کــه لیــگ بــه نیم فصــل نزدیــک می شــود، باشــگاه ها بایــد 
تصمیم هــای مهمــی بــرای خــروج از بحــران بگیرند. تغییر ســرمربی 
شــاید یک راه حل فوری به نظر برســد، اما بدون اصلاحات ســاختاری، 
ایــن تغییرات تنها یک مُســکن موقتــی خواهد بود. مدیران باشــگاه ها 
باید با اتخاذ رویکردی بلندمدت و سرمایه گذاری بر روی زیرساخت ها، 
پایه هــای موفقیــت را در تیم هایشــان بنــا کنند.بحران کنونــی تیم های 
لیگ برتر نه تنها هشــدار جدی برای این باشــگاه ها، بلکه زنگ خطری 
برای کل فوتبال ایران اســت. اگر تغییرات اساسی در سیاست گذاری ها 

صورت نگیرد، این چرخه معیوب همچنان ادامه خواهد داشت.

پرسپولیس

چالش های تکراری یا هشدارهای تازه؟

خوان کارلوس گاریدو از زمان پذیرش هدایت پرسپولیس نشان داده 
کــه در کنار تاکید بــر جوان گرایی، اعتقاد ویژه ای بــه بازیکنان باتجربه 
تیمش دارد. در شــرایطی که پیش از شروع فصل جدید، زمزمه هایی 
دربــاره جدایــی وحید امیری بــه گوش می رســید، او نه تنهــا در جمع 
سرخ پوشــان پایتخت ماندنی شــد و قــراردادش را تمدید کــرد، بلکه 
بــه یکی از مهره های کلیدی ترکیب خوان کارلوس گاریدو تبدیل شــد 

و در تمامی مســابقات، در ترکیب اولیه پرســپولیس حضور پیدا کرد!
امیــری از ابتدای فصــل هم در ۱۱ مســابقه لیگ برتری سرخ پوشــان، 
هــم در 6 بــازی آســیایی پرســپولیس در لیــگ نخبگان آســیا و هم در 
تک مســابقه ایــن تیم در جام حذفی در ترکیــب اولیه حضور یافته که 
نشــان از اعتقاد گاریدو به ســبک بازی امیــری دارد. جالب آنکه او در 
پســت های مختلف از جمله دفاع چپ، وینگر راست وچپ و هافبک 
هجومــی و حتــی مهاجــم ســایه بــه کار گرفتــه شــده و بــا ثبــت ۳ گل 
برابــر فولاد، شــمس آذر و گل گهــر، برترین گلزن پرســپولیس در لیگ 

بیست وچهارم هم محسوب می شود.

خداحافظی با امیری تا پایان نیم فصل نخست!
وحیــد امیــری بعــد از ارائه یــک نمایش نســبتاً خوب مقابــل ملوان، 
دچار آســیب دیدگی شد و هواداران پرسپولیس دل نگران وضعیت او 
در آســتانه مصاف با سپاهان اصفهان بودند. در شرایطی که خبرهای 
ضدونقیضــی دربــاره آینــده کاری امیــری در ترکیــب پرســپولیس به 
گــوش می رســید، ســرانجام شفاف ســازی لازم از ســوی کادرپزشــکی 
باشــگاه انجــام گرفت و مشــخص شــد نه تنهــا دوئل با ســپاهان بلکه 
احتمالاً دیگر مســابقات پرســپولیس تا پایان نیم فصل نخست را هم 

وحید امیری از دست داده است.

کشــیدگی رباط داخلی علیه تداوم حضور یار محبوب گاریدو
کادرپزشــکی باشــگاه پرســپولیس در گــزارش خــود دربــاره آخریــن 
وضعیــت وحید امیــری توضیح داده اســت: »در مــورد وحید امیری 
نیز با رســیدن گزارش ام آر آی، تشــخیص کادر پزشکی تیم در ارتباط 
بــا کشــیدگی ربــاط داخلــی تاییــد شــد. اقــدام لازم در مــورد بازیکــن 
از ابتــدا آغاز شــده اســت. او یــک دوره چنــد هفته ای را بــرای بهبود و 
آماده ســازی مجــدد در پیــش خواهد داشــت تــا در ســریع ترین زمان 
ممکــن در اختیــار تیــم قــرار بگیــرد«. با توجه بــه ناحیه آســیب دیده 
امیــری، بــه نظر می رســد کــه دوری 4 هفتــه ای در انتظار او باشــد که 
این مســئله به معنــای پایان نیم فصل نخســت برای ســتاره باتجربه 

پرسپولیس است.

ژوائو به تمرینات بازگشت، عالیشاه و سرلک همچنان 
دور از تمرینات

امیــری در شــرایطی از دســترس خــوان کارلــوس گاریدو خارج شــده 
که براســاس اعلام کادر پزشــکی باشگاه پرســپولیس، لوکاس ژوائو از 
امــروز در اختیــار کادر فنــی قــرار گرفــت تا تمرینــات خود را بــا تیم از 
ســر بگیرد. همچنین پزشــکان باشــگاه درباره آخریــن وضعیت امید 
عالیشــاه، ســروش رفیعــی میــلاد ســرلک توضیــح داده انــد: »امیــد 
عالیشــاه، کاپیتان سرخ ها نیز در حال حاضر دوران نقاهت پس از آن 
آسیب دیدگی ســنگین و عمل جراحی را پشت سر می گذارد. سروش 
رفیعــی مشــکلی برای انجــام تمرینات نــدارد و میلاد ســرلک نیز در 
اختیــار کادر پزشــکی اســت و در روزهــای آینــده بــرای بازگشــت او به 

تمرینات تصمیم گیری خواهد شد«.

امیری خانه نشین شد

 شوک غیرمنتظره به پرسپولیسی ها؛

 وقتی تیم ها به بحران عادت می کنند؛

سقوط آزاد فوتبال ملی زنان؛

JOMLEH

رفتار غیرورزشی فرشــید اسماعیلی در 
دیدار اخیــر تیم های مس رفســنجان و 
هــوادار باعث واکنــش کمیته انضباطی 
ایــن  اســت.  شــده  فوتبــال  فدراســیون 
بازیکــن پــس از تعویــض، بــا اعتــراض 
شــدید بــه تصمیــم ســرمربی، دســت 
بــه اقداماتــی زد که در نهایــت منجر به 

مصدومیت شدید عیسی مرادی شد.
در جریــان ایــن اتفــاق، اســماعیلی بــا 
عصبانیت به بطری آب مقابل نیمکت 
تیمــش ضربــه زد کــه ایــن حرکــت بــه 
مصدومیــت مرادی انجامیــد. به دلیل 
این تخلف، کمیته انضباطی به اســتناد 
مــاده ۱۰۰ مقــررات انضباطــی، وی را تا 
زمــان صدور رأی نهایی از همراهی تیم 
و حضــور در محــل مســابقات محــروم 

کرده است.
اســت  موظــف  اکنــون  بازیکــن  ایــن 
دفاعیــات خود را بــه کمیتــه انضباطی 
ارســال کند. بــا توجه بــه جدیت تخلف 
و آســیب دیدگی بازیکن دیگر، احتمال 
برخــورد قاطــع و صــدور رأی ســنگین 
وجــود  انضباطــی  کمیتــه  ســوی  از 
دارد. چنیــن رفتارهایــی بــه دور از روح 
تبعــات  اســت و می توانــد  ورزشــکاری 

جدی برای بازیکن و تیم داشته باشد.
مــس رفســنجان که در شــرایط ســختی 
در جــدول لیــگ برتر قــرار دارد، حالا با 
ایــن حاشــیه جدیــد مواجه شــده و باید 
دیــد تصمیم نهایــی کمیتــه انضباطی 
چه تأثیری بر وضعیت این تیم خواهد 

داشت.

تیــم فوتبــال اســتقلال کــه بــا پیــروزی 
مرحلــه  در  کرمــان  مــس  مقابــل 
یک هشــتم نهایــی جام حذفــی حاضر 
شــده، حالا تمرکز خــود را معطوف به 
دیدار حســاس مقابل گل گهر سیرجان 
در هفتــه دوازدهــم لیــگ برتــر کــرده 
اســت. ایــن بــازی، از اهمیــت بالایــی 
بــرای آبی هــا برخــوردار اســت، چرا که 
شــاگردان پیتســو موســیمانه بــه دنبال 
حفــظ جایگاه خــود در جمــع مدعیان 

لیگ هستند.
اســتقلال  تمرینــات  کــه  شــرایطی  در 
بــا جدیــت دنبــال می شــود، خبرهــای 
خوبــی از بازگشــت مصدومان این تیم 
بــه گــوش می رســد. ســامان فــلاح کــه 
در بــازی قبلــی هــم به عنــوان بازیکــن 
بــدون  حــالا  داشــت،  حضــور  ذخیــره 
دیــدار  در  را  تیــم  می توانــد  مشــکل 
مقابــل گل گهر همراهی کند. همچنین 
نقاهــت  دوران  کــه  کوشــکی  علیرضــا 
را ســپری کــرده، از امــروز در تمرینــات 
گروهــی شــرکت می کنــد و می تواند در 

ترکیب استقلال قرار بگیرد.
باتجربــه  مدافــع  رضاییــان،  رامیــن 
آبی هــا که به دلیــل بیماری دیدار جام 
بــود، دیــروز  حذفــی را از دســت داده 
امــروز  اســت  قــرار  و  کــرد  اســتراحت 
بــه تمرینــات بازگــردد. بــا ایــن حــال، 
محمدرضــا اســلامی همچنــان دوران 
درمانی خود را طی می کند و برای این 

بازی در دسترس نخواهد بود.
دیــدار اســتقلال و گل گهــر که بــه دلیل 
تعویق بازی حذفی، یک روز به تعویق 
برگــزار  آذر   ۲6 دوشــنبه  روز  افتــاده، 
بــازی در شــرایطی  ایــن  خواهــد شــد. 
برگزار می شــود که اســتقلال بــه دنبال 
کسب ســه امتیاز حیاتی است تا بتواند 
مدعیــان  میــان  در  را  خــود  جایــگاه 

کند. تثبیت 
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بازدید استاندار مازندران از جاده سلامت سرخ رود

 

فرزانه حسنی
خبر نگار

تخصصــی  نمایشــگاه  هفتمیــن  اختتامیــه 
اتومکانیک و اتوتوریسم تهران با حضور برندهای 
معروفی از سراســر کشــور به نمایشــگاه جان تازه 

بخشید.
بــه گزارش جمله، علی رضا چیذری رئیس ســتاد 
برگزاری هفتمین نمایشگاه تخصصی اتومکانیک 
و اتوتوریســم در آیین اختتامیه این نمایشــگاه که 
در ســالن حجــاب تهران برگزار شــد، اظهــار کرد: 
نمایشــگاه اتومکانیک بایــد نمایشــگاه مرجع در 
ایــن زمینه باشــد فلذا با ســیر تکاملــی در چندین 
ســال گذشته توانسته ایم در اجرای نمایشگاه های 
زنجیره ای برای اتصال به مصرف کنندگان نقشی 

اساسی ایفا کنیم.
تامیــن  در  نمایشــگاه  ایــن  رســالت  افــزود:  وی 
تجهیزات، لوازم جانبی خودرو و لوازم یدکی است 
و مصرف کننــدگان اصلــی و فعــالان ایــن حــوزه، 
تعمیرکاران و تامین کنندگان نیاز مصرف کنندگان 
این حوزه هســتند که  حضــور بیش از ۸۰ غرفه در 
نمایشگاه اتومکانیک توانسته اتحاد این دو بخش 

را در صنف ایجاد نماید.
رئیس ستاد برگزاری هفتمین نمایشگاه تخصصی 
اتومکانیک و اتوتوریسم در ادامه خاطرنشان کرد: 
در کشــورهای همسایه نمایشــگاه هایی با وسعت 
بیشــتر برگزار شــده که انتظــار داریــم در ایران نیز 

شاهد چنین رویدادهایی باشیم.
وی با بیــان این که دولت مردان مــا به جای این که 
در حوزه نظارتی حضور داشــته باشــند و به نقش 
نظارتی خــود بپردازند به عرصه متولی گری ورود 
کرده انــد، اظهار کــرد: بــدون اســتفاده از ظرفیت 
کارشــناس خبــره و فعــالان بخــش خصوصــی، 
متاسفانه نتوانسته اند در خور شان شخصیت های 
در  کنند.چیــذری  فعالیــت  خصوصــی  بخــش 

پایــان گفــت: در واقــع نمایشــگاه اتومکانیــک که 
بــا همــت بخــش خصوصــی و توانمنــدی خــود 
آغــاز بــه کار کــرده اســت، قطعــا موجــب خواهد 
شــد که تولیدکنندگان قطعــات خودرویی در کنار 
یکدیگر فعالیت کــرده و این ظرفیت را روز به روز 
افزایــش دهنــد.در ادامــه آرش حاجــی جعفری 
رئیــس کمیته آفــرود فدراســیون موتور ســواری و 
اتومبیلرانــی ایران، در ابتدا ضمن عرض تشــکر و 
قدردانی از عوامل اجرایی این نمایشگاه، خطاب 
بــه غرفــه داران اظهــار کــرد: نبایــد از نمایشــگاه 
توقــع فــروش آنــی داشــته باشــید، بایــد بدانیــد 
نمایشگاه فروشگاه نیست بلکه شما در نمایشگاه 
محصــولات و تولیداتــان را به معــرض نمایش و 
در مــورد آن صحبــت می کنید، فلذا شــما افراد را 
پرزنــت و آماده می کنید تا محصــولات خود را به 
بــازار هدفتان ارائــه بدهیــد.وی در بخش دیگری 
از صحبــت خود در خصوص آفرود، خاطرنشــان 

کرد: رشــته ای که حدود بیست سال در فدراسیون 
موتورســواری و اتومبیل رانی تعریف شــده اســت 
فلــذا مســابقاتش به طور مرتــب برگزار می شــود. 
رئیــس کمیتــه آفــرود فدراســیون موتورســواری و 
اتومبیل رانــی در ادامــه عنــوان کــرد: آفــرود فقط 
محــدود بــه اتومبیل رانــی نیســت بلکه دوســتان 
موتورســوار ما هم با موتورهای کراس مســیرهای 
آفرود را می روند ولو این که مسئله اصلی و مهم ما 
آفرودی ها این است که در دل طبیعت با کمترین 
میزان خســارت به محیط زیست کار می کنیم.وی 
افــزود: درصدد رایزنی با ســازمان محیط  زیســت 
هســتیم کــه بتوانیــم آموزش هایــی بــرای بچه ها 
گذاشــته شــود چرا که بــا ایــن کار خســارت ها را به 
حداقل می رســانیم اما هدف اصلی ما این اســت 
که در محیط و طبیعت حضور داشته باشیم و در 
نهایــت بتوانیم از آن چهــار عنصر طبیعت )آب، 

هوا، خاک و آتش( استفاده لازم را ببریم.

حاجــی جعفری در پایــان خطاب به غرفــه داران 
گفــت: هر نمایشــگاهی که حضــور پیــدا می کنید 
ســعی کنیــد از محیــط نمایشــگاه انــرژی مثبــت 
را دریافــت و انــرژی منفــی خــود را تخلیــه کنیــد، 
امیدوارم که ســال آینده این نمایشــگاه با کیفیت 
خیلــی بالاتــری برپا شــود و جــا دارد از همینجا از 
زحمات آقای چیذری قدردانی کنم که به شخصه 

پیگیر تلاش های ایشان بودم.
به گزارش جمله، در هفتمین نمایشگاه تخصصی 
اتومکانیــک و اتوتوریســم حضــور تولید کننــدگان 
برندهای  معروفی از جمله؛ آلومانت تولید کننده 
تجهیــزات کوهنــوردی، ســنگ نوردی، کمپینــگ، 
طبیعت گــردی، اســکی، کوهنــوردی بــا اســکی و 
امــداد و نجات و همچنین برنــد معروف اتولایت 
ارائه دهنده در بخش محصولات روشنایی خودرو 
ســبک، سنگین و موتور ســیکلت، هدلایت، ال ای 

دی، هالوژن را شاهد بودیم.

اختتامیه هفتمین نمایشگاه تخصصی اتومکانیک تهران برگزار شد؛

حضور برندهای معروفی که به نمایشگاه جان تازه بخشید

J O M L E H

در آیین اختتامیه هفتمین نمایشگاه تخصصی اتومکانیک و اتوتوریســم تهران از غرفه های برتر 

و رسانه برتر تقدیر شــد که تقدیر از هلدینگ رسانه ای کلبه امید )جمله( به عنوان رسانه برتر در 

بیــن رسانه های دیگر یکی دیگر از اتفاق های خوب و مثبت  این رویداد بود

صنایع  فرهنگــی،  میراث  وزیــر  امیری  صالحــی  تعبیر  به  که  ســرخ رود  شهرســتان 
نگاه  بــا  عمودی  توســعه  بــرای  الگویی  چهاردهــم،  دولــت  گردشــگری  و  دســتی 
میزبان  کــه  اســت  مدتی  اســت،  شــده  تبدیل  گردشــگری  زیرســاخت های  به  ویژه 
مدیران ارشــد ملی و اســتانی اســت و در آخریــن نمونه از ایــن برنامه هــا، میزبان 
شهرستان این  ســلامت  جاده  از  که  بود  مازندران  اســتاندار  رستمی  یونسی   مهدی 

کرد. دیدار   
در ایــن بازدیــد که در نخســتین ســفر شهرســتانی اســتاندار مازندران انجام شــد، 
اســتانداری  هماهنگی  معاون  دادبود  محمودآبــاد،  و  نور  مردم  نماینــده  فیاضی 
مازنــدران، حجت الاســلام تقــی زاده امــام جمعه ســرخ رود، علیــزاده فرماندار 
و  شهر  شورای  اعضای  ســرخ رود،  شهردار  فیروزجایی  کبود  محســن  محمودآباد، 
جمعی دیگر از مدیران شــهری و استانی انجام شد، از پروژه های فاز یک، دو و سه 

آمد.    به عمل  بازدید  سلامت  مسیر 

موانع سرمایه گذاری در شهرهای ساحلی برطرف می شود
مهــدی یونســی رســتمی شــامگاه جمعــه در حاشــیه بازدیــد از روند پیشــرفت و 
کرد:  اظهــار  محمودآباد  و  نــور  هــای  شهرســتان  در  عمرانــی  هــای  پروژه  بررســی 
نخســتین ســفر شهرســتانی به محمودآباد، چمســتان،نور و ســرخ رود را داشتیم 
کــه از پروژه هــای مختلــف عمرانــی و نیمه تمــام با حضــور مدیران کل دســتگاه 
های اجرایی و مدیران ســتادی اســتانداری بازدید انجام شــد تا از روند آنها مطلع 
700 پروژه در مازنــدران نیمه تمام اســت که با  2 هــزار و  شــویم. وی افزود: حدود 

شناســایی و اولویت بندی در دستور کار قرار می گیرند.
90 پــروژه ملــی نیمه تمــام مانده  اســتاندار مازنــدران بــا بیــان اینکه در ایــن بین 
اســت، تصریح کرد: در حال بررســی پــروژه های نیمــه تمام در مازندران هســتیم 
80 درصــد دارند کــه در اولویت  البتــه برخی پــروژه ها پیشــرفت فیزیکــی بیش از 
نخســت جای می گیرند.اســتاندار مازندران یادآور شــد: بــرای پیگیری پروژه های 
شــود.  می  انجام  لازم  بررســی  نزدیک  از  آینده  هفته  دو  مازندران  غرب  شــهرهای 

در  کافی  اطلاعــات  باید  بازدیدها  ایــن  در  پروژه  دو  برای  کرد:  خاطرنشــان  یونســی 
و  ســنجیده  مشــکلات  لازم  بررســی  از  پس  تــا  گیرد  قــرار  مربوطه  مدیــران   اختیــار 

شود. برطرف 
وی یــادآور شــد: شــهرهای ســاحلی محمودآبــاد و ســرخ رود دارای ظرفیت های 
بالایــی اســت، قول دادیــم موانع موجود بــرای ســرمایه گذاری در این شــهرهای 
ســاحلی برطــرف شــود و باید ســرمایه گــذار با احســاس امنیــت کامل دســت به 

ســرمایه گذاری، ایجاد درآمد و اشتغال بزند.

جاده سلامت یک طرح بسیار حیاتی با ظرفیت درآمد پایدار است
پــروژه  ایــن  اهمیــت  خصــوص  در  فیروزجایــی  کبــود  محســن  بازدیــد،  ایــن  در 
گفــت: پروژه جاده ســلامت هم مکانــی برای بــرای ورزش و ســلامت و همچنین 
زیرســاخت  توســعه  رویکرد  با  طرحی  هم  و  اســت  ســرخ رود  در  اجتماعی  نشــاط 
طرح بســیار  یک  ســرخ رود  شــهری چون  کــه برای  مســافران  جذب  و  گردشــگری 

است. پایدار  درآمد  ظرفیت  با  حیاتی 

پروژه های جدید در سرخ رود در حال پیگیری است
گفــت:  مازنــدران،  اســتانداری  عمرانــی  امــور  هماهنگــی  معاونــت  سرپرســت 
موضــوع احداث اســکله تفریحی ســرخ رود از مســائل ویــژه بوده که برای کســب 
توســعه  و  ریــزی  برنامــه  شــورای  جلســه  نخســتین  در  موضــوع  لازم  مجوزهــای 
مازندران مطرح می شــود و گام  جدید در توســعه گردشــگری مازندران به شــمار 
کل  مدیران  مازندران،  اســتاندار  ســفر  نخســتین  از  پس  دادبود  عبدالرضا  آید.    می 
ســتادی و معاونان استاندار به شــهر ساحلی ســرخ رود در گفت وگو با خبرنگاران 
مازندران  زیبای  ســاحلی  شــهرهای  از  یکی  ســرخ رود  کرد:  اظهار  محمودآباد،  در 
اســت که تاکنــون پروژه هــای مطلوبــی در آن اجرا شــده و هم اکنون پــروژه هایی 
در آن در حــال اجراســت. وی افــزود: پــس از بازدیدهــای اســتاندار و مدیــران کل 
مازندران، بخشــی از پروژه ها نیازمند مجوزهای ملی اســت که قرار شــد در حوزه 

وزارت راه و شهرســازی پیگیری های لازم برای اخذ مجوزها صورت گیرد.
کار  تداوم  برای  اســتانی  مجوزهای  نیازمند  نیــز  دیگر  بخشــی  کرد:  تصریح  دادبود 
اســت، همانند احداث اسکله تفریحی که با دستور اســتاندار مازندران برای طرح 

در شورای برنامه ریزی و توســعه استان برنامه ریزی می شود.
سرپرســت معاونــت هماهنگــی امــور عمرانــی اســتانداری مازنــدران، تصریــح 
کرد: موضوع احداث اســکله تفریحی که توســط شــهرداری سرخ رود و شهرداری 
محمودآبــاد در ســفر اســتاندار مازنــدران مطــرح شــد، از موضوعات ویــژه بوده 
که با آمــاده بودن طرح این پــروژه ها برای اولیــن فرصت در شــورای برنامه ریزی 
 و توســعه اســتان مطرح خواهد شــد تا بــا تأیید لازم توســط بخــش خصوصی به

درآید. اجرا   

سخن روز

سوژه روز

مرکز رصد جمعیتْ کشور سازمان ثبتْ احوالْ اعلام کرد: از 
۶۶۵ هزار و ۹۰۳ ولادت ثبتْ شده در ۸ ماهه کل کشور، سهم 

تعداد ولادت ها برحسب مرتبه تولد، ۳۶ درصد مربوط به فرزند 
اولْ، ۳۶.۸ درصد مربوط به فرزند دوم بوده استْ.

همچنین در این مدت ۱۸.۷ درصد از تولدها مربوط به فرزند سوم و ۸.۵ درصد 
مربوط به فرزند چهارم و بیشتر استْ.

 پیشتازی ثبت ولادت فرزند دوم 

در خانواده های ایرانی

بدون رشد و پیشرفت مستمر، کلماتی مانند پیشرفت، دستاورد 
و موفقیت معنایی ندارند.

بنجامین فرانکلین

قـاب

عکس:  علی حامد حق دوست/   ایرنا

در واپسین روزهای آخرین ماه پاییزی جمعه )۲۳ آذر ۱۴۰۳( شهر تبریز رخت سفید برتن کرده و با بارش 
دلنشین برف به استقبال زمستان رفت.

بارش برف پائیزی در تبریز

اوقات شرعی: اذان ظهر 12:00     اذان مغرب 17:13    نیمه شب شرعی 23:15     اذان صبح فردا  05:37     طلوع آفتاب 07:07


